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This interview is being recorded in Washington, D.C. in the

State Department with Dr. L. Arthur Minnich in Dr. Minnich's
offices on Novembesr 19, 1974. The interviewer igs Br. Maclyn
Burg of the BEisenhower Library staff. Present for the inter-

yigw, Dr. Minnich and Dr. Burg.

DR. BURG: Now may I start by asking you, sir, when and whera

you were horn?

DR. MINNICH: Lorain, ©hio, November 12, 1918.

DR, BURG: And yvou were educated in the state of Ohio?

DR. MINNICH: Through high school, at least through the junior
vear of high school, ves, in Lorain, Ohioa, in oth the paro-—

chial and public schools,

DR. BURG: And then went out of state for your--

DE., MINNICH: To Phillips Exeter Academy for my senior year.
Frem there on to Princeton which was 1936 to 1940 majoring in
liberal arts, primarily history, =some economics, a lob of
languages thrown inte it. After that I chose to go on to
graduate school. 1 had suppert from Duke University through

a teaching zssistantship, and I guess tuition was throwm in
with that teaching assistantship =so that, at relatively little

cost which was important to us in those days, I did a year and
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a2 half at Duke and got my masteér's degree in modern Européean
history under Dr. Paul T. Carrell, who was a spacialist on
German history., At that point I went inteo the army. My number
had come up in February of 1942, and I went through the army
routine, going to Camp Claiborne, Louisiana for basic training
and then went on to officer candidate gchool at Ft. Benning.
From there to Camp Croft, South Carolina was my first assign-

ment == a sacond lisutenant, with the black regiment thers.

BURG: Infantry regiment, Dr. Minnich?

MINNICH: Infantry regiment, yes. In the course of that I
had back trouble, and I was put in the hospital there up in

Swannanaa, MWorth Carelina, delightful place.

BURG: How iz that name spelled for the benefit of my transcriber?

MINWNICH: S-w—-a-n-n-a—-n-o-a, Swannanoa, North Carolina. Ik's
just cutside of Asheville, Moore Ganeral Hospital, &nd gventually
they did a spinal fusion for me which fixed the back up pretty
good, but it left me on limited service. I went back to Camp
croft for a little while, and, for whatever reasan I don 't

know, I was givan the opportunity to come to the ASTP, the old



Or. Arther Minnich, 11-19=74 Fage 3

Army Student Training Program, which was still geoing on. And
had a choice of cither Georgetown or the University of Marvland.

Aand for whatever reason I picked CGsorgetown.

BURG: Were you assigned then as an instructor in the ASTPR -

Drogram?

MINNICH: 'That's right. Well actually we were company officers
you see in the ASTP program carrying out really the moechaniecs,
the administrative side of the company. WVirtually all tha
inetruction was scademic instruction you see, and I did none
of that. But I did have the ROTC which still had a unit there,
an instruction job there, and I don't remember what all--I
remember the map teaching part of it and various other bits

of ROTC instruction for the handful of pecple that they still

had in the Georgetown ROTC unit.

BURG: Was the Georgetown ROTC program accelerated as so many
of them were during wartime. They're moving them through as

fazst as they could?

MINNICH: I don't belisve so. It wasa such an insignificant

program at that point. The ASTP waa the real program, you sae,
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where they woere getting these people inte language training

and things like that,

BURG: At your alma mater they had as a matter of fack, at
Princeton, they did seem to accelerate. Now I would like to
ask you before moving on, a5 long a5 we're speaking of things
academic, may I ask you if in your memory now, aeide from
Professor Carroll, if other instructors stand cut in your mind,

either from your undergraduate days or your graduate expariance

at Duke?

MINNICH: o©h, yes, a good many of them did, and I'd probably

do an injustice to thosa that 1 don't mention, but I certainly
would want to mention Bob |[Rohert R.] Palmer at Princeton whom

I encountered time and again when he was deing military history
later on. Somehow or other, I happened to have him as praceptor
term after term after term until finally he asked me if wasn't

I getting tired of having the same preceptor. I chose Lo pra-
fer to stick with the known guantity, and wa got along very

w2ll togethaer.

BURG: Iz this Age of Democratic Revolution®s Palmer?
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MINNICH: Yes, that's him.

BURG: Ah, ves, indeed, I met him at the University of Washington.

Very lowvely man.

MINNICH: And then of course thers was the grand old man of
British history there, Bobby Albion, who later went on to Harwvard
T balieve it was. Joe Strayer from the history department oo
was a great guy. A very wonderful fellow in philosophy, Prof-
essor Stace, two of them, Professor Stace and Professor Spaulding.
I had ene for sach semester of the philosophy that I tock, and

T must confess that thay were over my head all the way, but they
were great people. At Duke, in addition to Dr. Carrell whom I
mentioned before, I would mark particularly a very fine man in
southern history. You'd better scratch that part of the tape 1

can't pull it out.
BURG: That's all right. He was at Duke at that time.
MIKNICH: ﬁfﬁharl&s E.;? Sydnor.

BURG: Yes, of course, I know him.
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MINNICH: An excellent man in history, gouthern history. And
Farl Hamilton, the noted ecuncmiﬁ historian, I thought was one
af the greatest teachers I'd ever encountered.

ounG: Well, there were a number of them then Lhat struck you,
d.

and you were fortunate in that experience. fs 2
MINNICH: Well, they're both very fine institutions with ex-
cellent history departments and, even outside history departments,
spme very good people. The For example, I took RArabic Moslem
history at Princeton for & semester, possibly two. We had

Philip Hitti there, Fhilip K. Hitti who is one of the very faw
peopla that really knew anything about Arabic history in the
United States at that point. #And he had the definitive textbook

on Arabic history.
BURG: How is his last name sgpalled, Dr. Minnich?
MINWICH: H-i-t-t-1.

AURG: ©Oh, yes. That field now of course has burgeoned since
those davs, but it would bes most unusual then to have a man like

that.
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MINNICH: That was one little bit of my getting outside the
standard Buropean history area which I had been majoring in.
British history of course took me around the world when I did the
British empire bit. But I came to realize, only much later, how
little there was in Amsrican schools in the curriculum of the
colleges and even less in the eleamentary, secondary schools about
non-western society, which is something we have been struggling
to catech up with for the past twenty vears now and have a long

ways ko go still.

BURG: Now the languages that you took during your cgllege

experience what were these?

MINNICH: A lot of French, just one year of Spanisgh, two y=ars
of Latin finishing off four years of high schocl Latin that I had
had so that I had that very fundamental grownd in language., HNo

German, no Zreek.

BURZ: Mg Bussian?

MINNICH: HNo. Western European short of German.
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BURG: Well my wife and I wound up with Russian =nd Chineses.

The Chinese was as far afield as we have got.

MINNICH: You ware pioneering.

BURG: And the iron eurtain fell down, and thare were ho jobs

4+ the time we got all that dene. I was going Lo ask yvou too,

= last guestion about your wniversity experience, do you remember
any milestone bocoks, studi=s that really impressed you at that
particular time? Things that began to make you think, things

that struck you hard at that time in your 1life?

MINNICH: WMot so much in the standard books, textbooks. I'm
trying to remember where I first got exposed to John Herman

Randall's, Tha Making of the Modern Mind, magnificent book on

the philosophical basis of western civilization, gorgecus book.
T should go back and read it again now thirty years later.

But I think probably I first saw it at Princeton. It would have
been in connection, I think, with Professor Harbison who was
another great guy there teaching madieval history. And when I
evantually got into teaching myself T used it as my Bible.

Whenever [ wantad ko put a little bit of extra cream on a lectura,
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1 eould reach for John Herman Randall and come up with =zoma-=

thing that nobody else was reading any place.

BURG: Well it's interesting to have that from you ftoo. For mo
it was Tacitus, the first exposure that I had +o that, not in Latin
of esurse, but it was my first classical historian, and it turned

the tide For me, started me along those lines,

MINNTICH: There was one little thing which came later when I was
hack in graduate school aftar the war at Cornell. I =at in on a
rourse +hat Fred Marcham was giving there, British history.

and he put a good bit of British literature into it of which I

hag nevar read very much other than the Dickens things that you
get ordinarily in grade school. But he pulled one little thing
out as a command reading. It was an essay by Lord Halifax called
'"The Character of a Trimmer"--trimmer in the senaz of the guy who
trims the ballast of the sailboat so that if things go too far that
way vou lean backwards and if things go too far the other way you
trim it a little bit that way so that you keep it on an even kesl.
Well that was one of the more impressive things that I read

through the vears which haz its moral of course of my own feelings



Dr. Arthur Minnich, 11-19-74 Fage L0

against extremism of any kind.

auug: And Halifax served here in the United States during the

war, 49id he not?

MINNICH: No, ne, this gees way back. This was seventeenth,

eighteenth cantury, an early Lord Halifax.

RURG: A predecessor, ves, I see. Wall T never ran across that
particular essay at =11, HNow while you werae here at ASTP,
jt's my recollesction that that program began to phase out, I'm

not sure whan, '44 parhaps? They may have neaded infantry.

MINNICH: It was the spring of '44. I think maybe the announce-

ment came that the program was in trouble in, I doubt @as early

s December '43, but January, February, some place in there came

i+he announcement, and everybody was pretty well stirred up as to

what was going to happen. T gave my own little ROTC lecture that
momming, and made it a lecture on wait and see instead of jumping
the gun and keep these studies going and see what happens, and 1f

it gozes a month, two months, three months, six months, whatever it
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may ba, don't burn your academic bridge before you find out

what's going to happen. The colonel, good old feisty Colonel
Dougherty, walked into the back of the room when I was in the
middle of this, and I don't khow how long he had been there when

I became conscious of him, and I held my breath because counsel-
ling the students on a matter of a current pelitical-military issue
was not the role of a secend lieutenant. But he never said a

wWard .

BURG: Did he spell his name D=g-u?

MINKICH: I khink it was B-o—u-g-h-s-r-t-vw.

BURG: Now all of those young men, Dr. Minnich, would, if the

program Ceased, would bhecome enlizted men.

MINKICH: They were already enlisted men, and thay would ba

shippad out as enlisted men and--

BURG: Basic riflemen.

MINNICH: Well this was the great manpower crisis after the Battle

of the Bulge, wasn't it, in Janvacy of '447
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BURG: Well that came in ‘44, yes, in December of "44. { g
= g
oy R

MINNICH: Well that's, of course, that was a ysar later. This

was the manpower crisis for the build up for the invasion.

BURG: Prabably was, ves. 2nd thers would ba literally thousands
upon thousands of these ASTP people--all very bright or they
wouldn't be in the program. 8o how much longer did it last

then after Colonal Dougherty came in.

MINNICH: It was pretty well closed out in ths spring, and it
was at that point that my medical review was in order for six
months of limited service. And so I went out to Walter Reed to
go through the medical review business as to whether I wouldé be
marshalled out of the army or put on full duty or continued on
limited serviea, And I was cut there in the spring, I would
guess, oh, maybe around early or mid-April I think it was.
Because I know I was out there for approximately a month alto-
gether. And then my real lucky break came in the middle of May
approximately when I lucked into a jeb in the Pentagon in General

[George C.] Marshall's office.
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BUREG: MNow fhe result of your medical examination was a continu-

”

z2tion of the limited service status. rﬁ

=

--"1-. 8
L L
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MINNICH: That's right, ves. Actually they had made a deéiﬁian
to send me on home, that I wasn't going to be all that useful to
the army on limited service, and that they would put me on in-
active duty or separats, whatever they were doing in those days.
But one afkernoon I went to tea with a nurse and the nurse was
really an agent for Carl [Carlisle H.] Humelsine, who later
becama assistant secretary of state and now is president of
williamsburg. Carl Humolsine was oparating a communication
center for General Marshall over in the Pentagon, Chief of
Staff's office. &and he nesded a2 lot of able pecple. Ha wanted
young pecple bocause he himself was pretty young, and Colonel
Frank McCarthy, Secretary of the General Staff was only twenty-eight
I think at that point, and obvicusly, if you have aubordinates
around, it's nicer to have the subordinates a few years younger.
Well the problem was that Congress had said that there should not
be any able bodied people in Washington under the age of 50 and
so. So they had a hard time finding this combination of ability

and vouthfulness, I guess I was about twenty—six at that point,
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forty-four, wyes, twenty-six. So the nurse knew that T was about
to be sent home. She said, "Would you like to stay in the army?"
and I gave it about a ten second thought, and 1 said, "Sure".
She said, "Would yvou like to work in the Pentagon?"
And I said, "I don't know if they'd have ma," But it wound
up that she made a date for me to go over and ses Carl Humelsine,
and Carl sent me down to see Colonel Fasco who was that much
closer to the Chief of staff operation. Frank MeCarthy interviewed
me, and I wound up with a job in General Marshall's immediate

office.

BURG: Still a second lisutenant?

MINNICH: S5till a second lisutenant. Of course with the illness
that I had had and then being on detached garvice to Georgebown,
nobody was really thinking about promotions for Minnich, and I
was eighteen months in grade oT something like that. HNow that
you've said it I became one of the more distinctive people in the
Pentagon. There were more major-genarals arcund than there were
second lisutenants in the Pentagon. At one point I think I was
the ranking second lieutenant, thare were anly five or six of us

at that time.
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BURG: Yes, and they've often said you know Lthere is no more
rank among sacond lieutenants than there is wvirtue among prost-

itutes.

MINBICH: That's right.

BURG: What a unigue position! Unigue in that funny sense but
unigue too to be your age and with your background and then
placed litsrally at the heart of the American war effort with

great events on the horizon.

MIMNICH: Well, I want in shortly before the Normandy invasion.
That's why I can remember the April-May transition from George-
town to Walter Reed and then to the Pentagon. Very soon after T

got there we had Normandy.

BURG: HNow let me ask you some guesticns, scome spacific guestions
here about the coming into the war department. In the first place,
vou speak of your interview with Frank McCarthy, now could I ask
yvou to tell me how that interview went, again thinking of your
background and everything and this opportunity befeore you. He

was Colonel MoCarthy at that time, wasn't he?
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MINWICH: That's right, yes.

BURG: You were ealled into his office I presume and how did it
go? How did that interview run? What did he tell you? What did

he need to knhow of wou?

MINNICH: Well, I think he was trying to g=t an idea of the person-
ality and character. He had a pretty good bhook on the academic
schievement and the interest there you see. All that was on record.
and I know he looked through seme of that record and he saw the
Estter, Princeton, Duke bit on it. And it looked, you know, like
the Tich man's club. And he said, "Now, lisutenant, have you ever
worked?"” And I bristled. And Mona Nason told me about it a little
bit later. You know the office setup there was that the general's
sacrokary, Mona Nason, was right in the same rcom with Frank Me-
Carthy, and she was listening to this-a young naiée kid, talking
with the very experienced Frank McCarthy, and she chuckled about

it many times after that. But apparently I came back pretty

gtrong.

BURG: You spoke I believe at one peint in your Columbia inter—
view of the fortune that had come your way in getting to go to

bwter. You were not out of a well-to-do family, my recollaction

15.
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MINNICH: Absolutely not. We had pretty hard times there in

*31, 32, '23, My father was a coal salesman, retailer. He ran

this coal yard, and it was not a big one, and a2 lot of the people
that he wes selling coal to couldn't pay their bills. All of us

tids worked for him at one time or another. The standard pay was

2 dime a ton for shoveling coal. So I could do two or three tons

£

=i
]

an hour. But it was a little monay.

aURG: Than he had to ask you if you'd ever worked? Well I can
imagine that your reply was a little on the waspish side. You

catisfied him as to how much work you had done.

MINNICH: I can't remember the details on it, but it wound up
very quickly that it would be fine and would I come te work
next Monday or whatever it was, very guickly, as fast as they
could get me out of the hospital. As a matter of fact I was
going down to the office for a while even before the hospital
had clearsd my papers. And it took a little doing by that
office to get it understood that this limited service man Was
wanted for work in the chief of staff's office and therefore
would the board kindly rescind its decision Lo separate me

from the service.
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BRURG: The hoard had already made that decision?

MINNICH: TI think so.

BURG: Well that probably would explain any delay that ensuad.
pid colenel McCarthy in that initial interview give you any

idea of what your dutiesz would be?

MINNICH: ¥Yes, pretty much general service and paper work and
correspondence drafting and brief writing and that zort of
general office work that & stafi person does. This you sSee was
the staff secretariat for General Marshall. Colonel McCarthy
headed the secretariat. Colonel Pasco was his immediste assist-
ant, and he worked mainly on the paperwork gide of it I'll savy.
the correspondence and the speeches and reports and staff studies

that needed to be digested and briefed for General Marshall.

BURG: How big a group in total?

MINNICH: Well, it was wvery esmall, if you included in the
deputy chief of staff. He hzd a couple of officers helping
him. Frank Mccarthy had Brad Davenport, Lisutenant

Ll

colonel Brad Davenport, and Colons=l Pasco. Davenport
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spent a lot of his time on White House liaison. There was a
lat of White House business with the army of course, and he was
the key guy for everything there to keep it coordinated. And
there were one or two other officers there with secretary help
of size. But it was guite small. I would say that we thought

of our group for General Marshall as baing approximataly four

or five people, mayhe six.

BURG: I was going to ask you if General ijThﬁmas_?-Hanﬂy Was

then deputy chief of staff.

MINNICH: Not at the beginning. I was trying to think of the
name a minuts ago, but Gensral Handy did become chief of staff,
and he was thare almost down to the end. You'd better loock at

the official records.

BURG: All right. I'll ask General Handy as a matter of fact

when T do an interview with him.

MINNICH: What I do remamber is the Legion of Merit that I got

prezenteﬂ.hy General Handy.

BURG: That would stick out in your mind.
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MINNICH: Part of my rogue's gallery in my rec room mow.

BURG: Yes, he will remerber you, Dr. Minnich, do you think?

MINNICH: I doubt it. I &id not really do mitch work with him.

He was working the army policy side, war department policy bit,
vou see with all the heavy staff studies that came through. What
we were doing was much more personal te ceneral Marshall--his
trips, his correspondence, his schedules, that sort of thing.

And T certainly was not in on any af the things that got made
about whether they were going to have a manpower policy of four
million or two million or six million, whatever. That sort of
thing was in the hard machinery rather than EFor our gtaffing

cperations that we did.

BURG: Did you happen to run into =2 Colonel Stack, James Stack?

MINNICH: ©0h, yes. Bubt you see he came back from Burope, and I
had met him I think before that when he had come aecross the ocean
once or twice and looked in on the office. But when General
Eisenhowar came back from Europe, Colonel Stack came back too you

spe. And he in effsct became bhe equivalent of, well I don't
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¥now whether he was the equivalent of Frank MoCarthy or Merrill

Pasco. Right there ia the immediate high level staff assiatant

to GCeneral Eisenhower, just as McCarthy and Pasco were the high

T,

level assistants to General Marshall.

BURG: ¥Yes, all right, I see. I know S5tack, and wea were doing
inForviews out in Tacoma when he disd, and we wera not & le to
complete that part of it. So I never got a clear picture from
Stack of what he was doing when he got back hsre. We were into
the wartime period when he was doing a great deal of liaisen work
bacrk and forth. Now, Dr. Minnich, did your work put you in
contact with George Marshall at Tairly close range Or were Yol

doing work for him under somebody else’s guidance and supervisicon.

MINNICH: Well I was under somebody alse's guidance, but = good
hit of my work went directly to him for approval or signature

you see, going through these othars but being unchanged by tham,
and on oceasion I did a briefing on this, that or the othar
problem whers it's better--well you know tha old phrase, "Don't
write, send word." So occasbnally I would go in, perhaps three
or four times in two years, year and a half, But I would ses him

on other occasions perhaps going te the airport with him sc that
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he could finish off =ome papers and send them back to thes office.
A couple of times I rode the plane with him as he came back from
Furope. L[ would do out ag courier to take the papars to him so
+hat he'd get that much ahead of the stack that would otharwise
e on his desk when he got bark. This was before jet flidghts;

=0 we were making long hops. Whal was it, seven or eighbt hour
trip I think fram Newfoundland down to Washington. So he would
get virtually a day's work in on the plane and be that much ahead

of the game by the time he hit the desk.

RURG: So your work included going up as far north as that to
meet a flight coming in from BEngland or Scotland and come back

down with him.

MINNICH: 1'll waste your tape, but I love to tell the story

about the shortest overs=as trip on record.

BURZ: Go ahead.

MINMICH: It was one of thase meet operations and the meeling
ground was Bermuda. 50 I got the pouch, and I went up to Hew

vork and caught the army transport te go to Bermuda. They ware
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presumably on their way into Bermuda from the Azores. When I
landed in Bermuda the commanding Colonel there met me and was
very unhappy telling me that after I was in the air for Bermuda
the weather pattern had changed a bit and they decided that they
would go the northern route to Newfoundland rather than the
southern route to Bermuda. So I had the pouch in Bermuda. We
had a fairly tense two or three hours bhecause they didn't like
the weather conditions and they didn't really have a plane that
could fly direct from Bermuda to Newfoundland. I think the
Colonel wanted me to tell him that I had to go to Newfoundland,
and I wasn't abeut to tell him that the plane had to go o
Newfoundland., That was his business whether the plane could
sasilv go to Mewfoundland or not. It would be nice if I conld

go to Newfoundland. Well they finally decided they could do

it. And we went up in this weather plane, a B=23 weather plano,
with none &f the niceties of life, not any heat or anything like

that on it.

BURG: Twin-engine medium bomber.

MINNICH: Twin-angine medium bomber. We went up in that, and

they gave me six or eight comforters to try to keep warm, and we
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flew through the night, and you know there's a point of no
return there. There's nothing closer than WewEfoundland orx
Bermuda if you look at the map. One or the other is always the
clpsest place. So if you're not going to go to Newfoundland,

yvou've got to go back to Bermuda.

BURG: The Atlantic ecpast is not reazchable.

MINNICH: It's Far enough off you see. So we went along, and we
went past that point of no return of getting back to Bermuda, and
we went on to Hewfoundland, and we landed. We landed in snow that
was piled up on the edges of the runways higher than the plane.
1t was like going through a tunnel of snow and got there just
about an hour, thirty minutes o S0, before Goaneral Marshall's
plane came in E£rom the Azores. 5o he knew what had besen going
on through radio communications. He grestad me appreciatively
when he saw me there with a pouch for him, and we had breakfast
in Newfoundland then got on his plane and came back down to
Wsshington. Well they wouldn't guite believe ma when I turned

in my travel reimbursement reguest, that I had been gone less
than twenty-four hours to Barmuda and Naewfoundland and back to

Washington.
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BURG: Well that B-25 could make pretty good time, fast alrgraft.
Let mz have a second lisutenant's view of George Marzshall, this

most onusual eircumstance that you came to see him in operation.

MINNICH: A great man. Completely impressive. A gentleman.
Erilliant. Kindly. The stories about him are legendary. He'd
drive his little old Plymouth in from Fort Myer you know, and

soma people were & little bit afraid of the way in which he

drove that Plymouth becazuse he movad awfnlly fast, and he'd whip
Gown the ramp into the underground garage under there. But any
number of times in bad weather he'd atop along the way and pick up
anvbody that was waiting for a bus, 0Odds ware they were going to
the Pentagon you know if they were waiting for a bus over in
there, and he'd stop and £ill his car up with paople from the bus
stop. They wouldn't know who he was. He naver would wear his
rank outside on a raincoat. And they'd go along with him and be
amazed when they went into an underground garacs, and he'@ take
them up in his slavator. It was the special elevator to get ko
the chief of staff's office, vou know. And only after they got

cutside and looked back at the plague that was owver the door did
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they realize who they had been helped along by.

BURG: Just & kindly middle-aged man.

MINNICH: At Christmas time he and Mrs. Marshall would collect
up any of the bachelor lieutenants that didn't have any place to
go for Christmas dinner and get them out to Fort Myer and have

a little family affair out there. Thoughtfal as could be. Just

o
terrifically great to work for. o

Iy

|
I
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BURG: It sounds that way., He would greet you with friendliness,
not just because you had flown all the way up from Bermuda, but
on these varisus courier trips that you made I get the impression

that he was scliciticus about you whean you met him.

MIMNIOH: and all others.

BURG: Now let me ask you this guestion about that period of time
in your life. Do you now recollect, I'll use the vulgar, flap, do
vou recall any flaps in that office with respect to the war effort
or with respact to the domestic political scenz as it impinged on
the war effort? Anything that caused you and your group special

problems?
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é_interruptiun¥?

MINNICH: One of the greatest concerns for all of uws was what
would happen to the American War affort against the Japanese

a f+eor the surrender in Europe -- tremendous coneern lest there

be this great demand for bringing everybody home from Eurcpe

and putting them back in civilian life and letting up on the
production effort and letting up on the appropriations and all

the rest you see. General Marshall was terrifically concerned
about that, and there was a good bit of flap. I got exposed to

it ip twe different ways cother than reading the newspapsrs and
other things that came through rautinely. One of the greateast
things that I remember about Ceneral Marshall was when he tock

the initiative to try and offset some of this demobilization
effort by going down to the Library of Congress to an informal
mesting with however many members of congress wanted to sit in.

He went down without a note in his hand, and he talked Ffor about
2n hour. And it was one of the most lucid, convincing, compelling
+zlks that I have ever heard as he took =1l of these complicated
things, ona strand at a time, developed it so far and then wove it

together for the interactions that were involved. The audience
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was just spellbound as they listened to him, and the congratulat-

iong after it were just ferrific.
BURG: ‘That's remarkable, You accompanied him on that trip?

MINNICH: Yes. ADC i_ﬂi-ﬂendeca.-‘ﬂ"ﬂj sort aof thing, ju=st going

along with him, meking sure the car was in the right place,

whatavar.

BURG: Had you been part of the process of putting tegethar that

data for his use?

MINNICH: ©Oh, no, he had it all up here. He was living this.

BURG: WNWobody had te brief him in order to make that presentation.

MINNICH: Mo, no, he was at this all the time becavrse he was
doing it from the great strategic policies that he had been
living with on what was involved here and what was inveolved there
and what was involived there. S0 that he was talking what he

knew hesi.

RURG: Did thi= occur somsetime perhaps in the spring of 1245 as
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you Temembar? Prior to Germany's collapse I would suppose.

MINNICH: I would say summer. I don't know when. The outgome in
Burope was clear. There was no longer any doubt about what the

putcomae in Burope would be. And maybe it was over.

BURG: It folded there in May:; I think about May 2 of '45.

MINNICH: Well it could have been April, but it was right there
when they knew they'd be Ffacing the demobilization bit wvery

gquickly.

BURG: It's interesting because I suspect that most of us, that
was the vear in which I was drafted. I think the most of my
group would have assumed without giving it a bit of thought that
it was all laid on--that the minute Germany was put of it we
were turning the other direction, and yet General Marshall had

to spend that time selling congressional leaders.

MINMICH: Absolutely.

BUREZ: For fear that we would simply let down.
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MINNICH: The other way in which I saw it first hand was in the
mail that came in from the public. General Marshall-Lnsiﬁted that
avary bit of mail that came from the public to his office be

given first class treatment. He had a list of all the mail that
came every day unless there was some letter writing campaign

where we could lump it together and say ninety-two cards promoting
this. But, cotherwise, each letter was individually listed for him,
and I did the briefs on a good many of those with just two lines
as to what the letter was all about or three lines or maybe six

if it had all that content o it, zo that he knew what was in his
mail. Now he couldn't take the time £o read all of it. But he'd
read that list, and almost every list came out with a check mark
or two check marks, two items checked, three, whatever, which
meant that he wanted to see the reply. And he would be open if
Fhere was some reason that maybe he shouldn't answer it, naverthe-
less, he wanted ta see our reply before it went out. And these
were usually heartbraak cases. These were letters from the

mothers and the fathers or whatnot of men in the army.
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BURG: T see. Making pleas for some kind of special treatment.

MIKNICH: MNot necessarily special treatment, maybe they hadn’t
heard from Johnny for se long after they had heard that he was
wounded, you see. And he was extremely sensitive to that. We

did a certain amount of this routinely through the adjutant
general anyway, and we tried to improve the system so that more

of it got done regularly after he had flagged things that ha
thought shouldn't be happening or where the system didn't look
good enough. Let three, four or five of these show up, and 1if

he pounced on them every time, then it was time to go to talk to
the G-1 or the adjutant general or somebody and make sure things
were going as bhest they could go. In a way it was policy develop-
ment that he was doing even whils he was looking at thess individ-
ual heartbreak cases. The "only-surviving-son" was one of his
jnitiatives I'm pretty sure. I think it started out, if you

lost two sons then your third son or third and fourth would not

be sent into combat zones. And I think they eventually got that
to whaere even if one son were lost, then an only surviving son

would not go into combat.
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auURG: I think just prier, of course it would have bean prior

to your going to that office, there had been that disaster in
North Africia where some of our national guard units had gone
into battle with everyone in this company or this battery out

af the same town. You recall, in the Dakotas, one town lost in
one affair, I think Kasserine, they lost something like thirteen
of their young men in that one affair, and I believe thers too
was 3 case where General Marshall reacted to that--no more of
that if we can avoid it. As much as possible, spread those man
out.

I wonder, do you recollect working on some of the problems
that occurred, it would have been probabkly in 1945, there was
great unhappinsss with the returning of men from Europe and the
handling of them in the eguivalent of a "ropple-depple” gTEd. note:
a raplacemant depmt_;-——the food evidently was wvery poor, the

camps were not managed well.

MINNICH: I den't have much memory of that. What I remember [OCC
were the special pleas that were made, and I used to paredy some

of them with full understanding of how much it did mean Lo &
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family. WNevertheless you could characterize a lot of these
letters as being, "General Marshall, you really ought to let
out of the army first all those boys who have blue hair and red
eyes, and it just so happensa that my boy, Johnny, has blue hair

and red eyes."

BORG: Yes, yes, they would fall into a pattern. FBut he never

treated them that way himself?

MINNICH: WNo. Mo, he saw this as part of a real serious problem,
an understandable problem, an understandable desire by the
MAmerican people. But one which he felt really should not be
allowed ko prevail, fThe other big thing that I remember was his
forward looking concern about what the army would be after the
war was over. He would never forget that army of, what was it,
two hundred thousand or something like that that we had up till

Ehe late 19305-——

BURG: '39, '40.

MINNICH: --and the starvation of the military where the approp-

riations werse zo low. And obviously we never did demobilize that
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far though we did go pretty far down. But that was one of his
great concerns——that the U.S. would over react and put themselves
so much in the open to where we could be in trouble again for

lack of taking proper care to be prepared.

BURG: Yes. As a student of history he remembered the ﬁ;;; Civil
war period of time and the enormous reduction of forces. Now,
another thing that I wanted to ask about this peried of your life,
I can't help but Ffeel, again stressing the unigueness, here you
were working closely undar General Marshall's immediate eye in
effect with Colonel McCarthy and cothers, and within a pericd of
about seven vears or 80, sevan to ten years, you were going to
find vourself connsctad with an election campaign, connected with
the White House where a staff system was put in and which included,
in Fact, men that you had met there in the war department. 3So
prior to talking about that with you on our next interview, let
me ask you, for example, did you meet at this time in the war

—_—

department, General / Paul T._/ Carroll?

MINNICH: Yes., As a matter of fact the last month or so maybe two
monthe that I was there I was working under General Carroll, and

that becomes the direct connection as to why I was in the White

House seven vears later, with a bit of luck in between which is
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another story. But it became a one—for-one connectien.

BURG: Neow was that in late 1945 that you went with General

carrcoll at the war department?

MINNICH: Well yvou see what happened is that the old guard was
leaving. ¢€Colonel Pasco left. The transition was thera from
Mzrshall to Eisenhower, and the staffs changed. Eisenhower
brought in his staff, so much of which he had with him in Europe,
and this was looking toward the leag term then you see, post-war.
Whereas the Pascos and the Davenports and others wanted bo get
back to their legal profession in Richmond. They were in for

the duration, not for the long term.

BURG: These men wara not West Pointers?

MIKNICH: No, they were pretty much VMI [Virginia Military

Institute] of which General Marshall was.

BURG: Yes, of courss. How about MoCarthy, sir? Was he a Wast

Pointer, or do you recollect that?

MINNICH: T don't think any of--you see, West Point was out there
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leading divisions. WNow that's not a slap at VMI, but, in effect,
you have these people who had been at VMI but were not career
soldiers. But when 1941 came along, 1942, they're into active
quty wery fast, but they had not had all that line ssrvice you
sap. And, lawyers being lawyers, the skill that they could
bring was more in the administrative work, frequently. How
Frank MeCarthy was not a lawyer, he was a good all around man,

many talents.

sURG: That's an interesting aspect of it. It never crossed my
mind. WVery interesting. Somesone may want to follow that up a

l1ittle bhit. That's terrific.

MINNICH: I =xpect you will find that there were a good many VMI
people like General Marshall himself who had stayed in the army all

tha way through.

BURG: Yes, First World War types.

MINNICH: Yes, or even graduates of VMI in the '20s or early '30s

woent on to make the army a career rather than going to civilian
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1ife. And so they would have been in the vegqular mechanism, and

they would have been out there leading divislons too.

BURG: VYes. I1'm sure that happened too. But I hadn't realized

it was any kind of a small concentration of them just in the

jimmediate aoffice whers yYou ware.

MINNICH: Well you can see what happensd. However it was that
Colonel MeCarthy became just the right man for Genaral Marshall T
don't know the story. Possibly thay had met at VML sometime. I

don't know.

BURG: Or it could have been an old boys' network which I'm sure--

MINNICH: Possibly, though I have a glimmer of a memory that Frank
was somewhere else in the war department, naturally assigned, no
VMI, no Marshall connection sticking out. But that he did so well
khat he came guickly to the notice and was moved up vary Fast to

whera he bhecame Secretary, Genaral Staff.

aURG: It wouldn't be very likely for General Marshall to show any

kind of favoritism to someone simply because he wore a VMI rank?
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+ doesn't strike ma that hae's *hat kind of man.

MINHICH: Oh, no, ho. But you ses the other thing that happened
theugh was that McCarthy could very well, you sae, have known
somebody and could know that that was just the right man to do
this kind of a job and would be available for him. So that
Mecarthy might very well have ragched for these Richmond pzople

who were also VWML

BURG: That's guite possible.

MINNICH: Aand theoy were guite acceptable to General Marshall.

BURG: HNow CGenaral Carroll was coming back from overseas.

MINNICH: That's right.

aURG: And what was the nature of your duly with him, Dr. Minnich?

MINNICH: The same as it had been. He, in effect, toock Pasco's
place. &And so I was deing the same work with him and doing a lot
of drafting of paperwork and the staff bit of shaking things out.
If a paper cams through and it looked as if it had a hole in it

or somewhere was off from what we happened to know was the trand
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that General Marshall had on his mind, then General Eisenhower
-after the switch, why then it would take a little leg work to go
out and chat with various people and shape it up Further and £ind
eut what was invelved: Was something copen to reconsideration?
Were there compelling reasons for doing it this way, that way, or

the aother way?

BURG:= HNow, in short, when that happens General Marshall has left

the chief of staff’'s office: General Bisenhower iz there.

MINNICH: ‘That's right.

suRG: Did you find yourself seesing General Eisenhower at about

+he same ratio that you had seen General Marshall?

MINNICH: MNo, in part because I wasn't thers very much and in

part because I was carrying the aftermath of General Marshall's
correspondence in many respects. The people that came in with
General Bisenhower wera in the groove of doing things his way. You

know there's a persconal relationship on all of this.

BURZE: OFf course, of course.
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MINNICH: &And in affect I became, I think, the last of the

transition of the old staff going out.

RURG: I wondered whether you had or not.

MINNICH: T think I was just about the last. Maybe somebody
plse was a littlelonger than I. But T had my eys you see on
going back to grad school in ths spring term which meant roughly

a January departure from the Pentagon.

BURG: So this would be January of '467

MINNICH: TYes,

BURG: Now how about the style, if we can use that term, the
contrast in style between Pasco who had remained at the War
Department and Carroll who iz coming back from SHAEF overssas?
Was there a discernible difference betwesn these men in the way
in which they handled things? Things that might, for example,
suggest to you, Dr, Minnich, there's a great deal of difference

between thae Eisenhower SHAEF style and the George Marshall style?
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MINNICH: 1 don't know whether that flowad from on top or
whether it built up from the bottom; I don't know. But you
tzke the direct Pasco=-Carrell comparison Contrast: Carroll
always seemad to be wound up tight and Pasco always seemed to
be alert but not nervous. Very calm, I don't want to say slow,
but measured. Whereas Pete was sort of a narvous grab-it-here,
grab-it-thare, shake-it-over-there, tug=it-a-little-bit--more
of @ coiled spring. This has no meaning whatsoever as Lo thair
affeptivensess because hoth of them were extremely able people.

But it was the style of approach to szomething.

BURG: But a2z vou and I know, shortly after tha Eisenhowear

administration was launched in '53 General Carroll died.

MINNICH: Heart attack first, then came back to work, then

another heart attack and died.

BURG: And it is my understanding that in that first year or so,

tha tenseness was still there and wisibhle.

MINNICH: I think so. Ewven more s0 there than it had baen back

in the Pentagot.
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RURG: I see, I see. It may be that he was simply that kind of
a man, & racing metabolism, a hard driving kind of man. One
thing that wa would like to know ultimately is whether that
developed while he was at SHAEF or whethar his army colleagues

recollect him to he like Fhat in 19303 Eco. We'll find out.

MINNICH: I sat in the same office with him for six weeks or so
vou see, December-January. But I didn't really know him personal-

ly. I could zee how he worked.

BURGE: Now here's anofher guastion I meant te ask you so that we
have a contrast with later on. I would assume that during the
periocd of time you wWere at the war department yvou were certainly
not working the federal day. I would expect that your hours
tended te stretch ont on either side of the normal eight-hour

day.

MINNICH; More so at the keginning and then less as it went
along after Germany was defeated. The yvolume went down. Cart-
ainly we worked more than the eight-thirty te five-thirty or nine
kg Fiva-thirty, whatever it was. My memory 1s we were in there

about eight, and it was six, six-thirty, regularly for me, Some-
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rimes later, depending on what had to be done by tomorrow.
MeCarthy was always there till seven or later. FPasco I think
frequently went a little bit earlier than McCarthy unless it was
something hot, critical that had to be done. Part of that's
your life style again. MeCarthy was the bacheler. Pasco married
with a couple of kids there at home, and he'd like to get homne

ts dinner with tham. So if he could get away at six-thirty that

was fine.

BURG: I esce. Aand vou too were almchelor at that Lime.

MINNICH: T was a bachelor.

BURG: General Carroll, did he tend to keep hours, lenger hours,

aven though it was now after the war?

MINNICH: I den't really remember. 1 think at that stage of the
game 1 was knocking off pretty much #s early as I could and going
on my way. 1 was married at that poeint. I got married in Hovem-
baer '45. So being a newly-wed I had an interest in catching the
bus out to Shirlington as fast as I could. And the heaat was off

me at thalk peint. I was doing a cleanup job. So I left and he was
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gtill there, and how long he stayed I don"t Know.

BURG: In the short time that we have available may I ask you
this, you at that time, just prior to your separation, are a
young college type with an M.A. from Duke. Clearly you're not
going to stay in the army; you don't intend to stay in the army,
a man, perhaps by then twenty-seven years old, maybe even twenty-

eight.

MINNICH: Twenty=-seven, over btwanty-seven.

BURG: How did you view MceCarthy-Pasco-Carroll intellectually?
bid wou get along readily with them? Did you find tham to be

men with minds and the capacity to uvse those minds?

MIKNICH: 0Oh, very such so. Very much 2o, and very broad

gaugad p=aplea.

BURG: They were? Well read pesople?

WMICH: Yo=,

=
L]

guURG: AaAnd Seneral Carroll was in that same mold?
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MINNICH: Yes. Even brilliant people I would say.

BURG: You found yvoursalf completely at =ase with them, in

that sense, as a second lisutenant?

MINNICH: Well, they had so much more experience at it than I

did so that actually we didn't have that kind of a thing going.
BURG: You didn't see them scocially after hours too much?

MINNICH: Pasco, yes. Pasco and McCarthy both invited us out

freguently.

BURG: They're closer to Your age.

MINNICH: Very claosa, VeS.

BURG: General Carrpll I assume was a little older than you.
MINNICH: A little bit older.

BURG: T think he was only in his forties when he died.
MINMICH: That's right.

BURG: All right this then with you lepaving that operation and
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going back to the graduate school, geing to Cornell, would be
an excellent place to stop it. So I'll thank you so much for

your time.
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DR, BURG: We had taken you to 1946 at which point you left
the army, and what I wanted to know then was, what was your

course of action following separation from service? What

did you do then? &
L‘:"--u..-"-

DR. MINNICH: Well, I went up to Cornell to graduate school and

"::
& |-.'||'u":'

regumad my study of history, working for a Fh.D at that point.
and from then until the end of the summer of '4B I was at

Carnalil.

aURG: And did I ask you on the last trip with whom you worked

on your Ph.D.

DR. MINNICH: Primarily with Dr. Edward Whiting Fox who had

been at Harvard. And actually he had heen here at the State
Department during the war in the policy planning section or what-
ever they called it at that point. And he arrived at Cornell

in the fall of '46 and for the next two vears I worked very clossly

with him. His irntarest and mine was modern Eurcopean
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history, particularly French history during the nineteenth and

twenticeth centuries.

BURG: Se¢ you went right ahead. You finished out your work,

May I asgk the dissertation title?

MINNICH: Bemething about the--well, basically it was on the.
Léon Bourgaois ministry there in France in 1895--it's hean
g0 long since I've done this--18--very roughly 1893 to 1897.
He wag only there for six meonths, but I wrote the fore and aft
of his ministry in order to get it put into context. Leon
Bourgeois was really sort of an early Franklin Boosavelt New
Deal, His ministry stood and fell pretty guickly, like French
ministries did, on the basis of introducing a graduated income
tax., And this was a tremendously graduzted tax as T remembsr

it now: it was something like one percent on the Tirst ten
thousand francs and two percent on the next, and it got a2ll the
way up to three or four percent! And this was just horrifying
to the French people. I'm convinced that that was the resszon
for his fall though the stated reasons were his troubles in the
French overseas operation that they had where the Senate eut off

funds and, in effesct, forced him out.
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BURG: ['m sure you found that kind of work satisfying, your

graduate school axperience.

MINNICH: Very much so.

BURG: What particularly appealed to you about it, may I ask?

MINNICH: Well, it's the people you are with., It's the kind
of work that is independent work, and of course, there was the
intellectual challenge of it. I had long been pointed toward a
teaching career. I liked academia, liked research, liked the

enrichment that went with what you do naturally.

BURG: There was always that appeal within you for that kind

of work.

MINNICH: Yes, very definitely.

BURG: And this satisfied it. HNow, I was myself still in the
army at that point. HNow in '48 I was also in college bBut not
in the job market. What kind of job market was thers in '4s

when you left Cornell.
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MINNICH: There was a pretty good market. A1l of us that were
leaving=--I guess just two or three of us From the history depart-
ment—--we all got placed. We had interviews in variocus places.

I think probably the best opportunity was out at the University

of Washington in the history department there, and one of my 3

friends that I had worked with--actually I first met him at

Cornell for graduate school before I did bu: we wound up at

the same time with Ph.D.s in history. His speciality was
medlieval history as I remember it. But at any rate, he went
out to the University of Washington. I made my connection with

Lafayette College in Easton, Pennsylvania.

BURG: Who was it that went out to the University of Washington?

MINNICH: This was Scott Lytle, L-y=t=l-g,

BURG: 5o vou took your job at Lafayette College in Pennsylvania,

How long did you stay there?

MINNICH: PFour years. In 1952 I left. I was there a= an in-
structor for two years and got the promotion to assistant

profa=ssor—-
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BURZ: and tenure?

MINMICH:——hnd had twos vears of that. Ho ftenure.

BURG: Mo tspnure.

MINNICH: No, tenure went with associate professar, but I was
assistant professor. It was a small history department. Az a
matter of fact, the first semester that I was there there was

only the head of the department, Ed Coddington and myself teaching

the whole gamut of history coursez with a great--as you can imagine--

£fifteen hour or more load. He gave the bagic American history
course For freshmen and sophomores, and I did sections and graded
papers in that sven though my expertisze on American history was
not even good enough to short-change the students. T brought the
nesded manpower and he ran the course, and apparently it was all
right. He was a nice guy and a nice way to work. When we graded
axam papers, why he would say, "Come on over to the house atter
dinner." And he took care of the niceties (Scotch!) while we
graded papers, and he made sure that I was grading to his

standard i=s what itk amounted to.

BURG: You would learn a great deal from that kind of a situation=-

painfully you would learn it.

= =

ol TS
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MINNICH: But then the next semester the fellow who had heen on
leave came back and, over the period of time, two more people

were added =zo we had a respectable history department thera by

the time I left. Tt started to break down after that, temporarily.
And they were scrambling for some more people--I left and anothar

yvouny fellow left.

BURG: Had you found anocthar job that appealed to vou?

MINNICH: No, I hadn't. But this is really where the Genaeral

[ GeoTge C.] Marshall-General Eisenhower story picks up again.
This was the zpring of '52. Things were awfully tough because,
if you censult the pay scales then, they were extremely bad. We
had two children at that point. We'd gone through all of my
wife's savings honds. 1 had done things like carry mail at
Christmaz time and go sit on the street and count trucks for a
traffic count that were paesing in my spare time trying to get

the fow extra nickels that we neaded.

BURG: This is while you were actually an assistant professor

in a-—--
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MINMNICH: Instructor, assistant professor, I don't remember

the exact timing on these. TI'd had summer work the several
preceding summers for four, five or six hundred dollars, what-
aver it amountad to which made the margin that we had to have.
And asz we got inte the spring of '52 it became more and more
apparent that there wasn't likely to be any summer incoms out
of Lafayette College. Theres was a great deal of faculty
agitation going on--not wvery effectively, but what it was
doing was bringing out clearly what the cost of living was and
what we were getting and where we actually spent our money and
how impossible the situation was. It was just about that time
that I read in the morning Times that the zstresat cleaners in
New York were threatening to go on strike because they weren't
satiafied with what they were getting and they ware getting
more than assistant professors at Lafayette College, and that
wag just a little bit too much. &c I made up my mind to go
down to Washington and look for something. I came down hore
and looked up some old friends in the Pentagon and got their

advice on how to go about finding a job in Washington. I
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eventually was offered one by CIA [Central Intelligence

Agency)] as a rescarch--you sae that was my ability there with
the historical background, I was offered one, I think at a
grade nine, which wasn't all that very grand. The personnel
officer told me even as she gave ma the papers to fill out for
a clearance and all the rest of it that I probably ocught to
look around more bacause it seems sha said, in what was not a
fashionable word then but is now, that "you're over-gualified
for a nine. You ought to get better than a nine." B8he said,
"I shouldn't tell you this, but really it i= in my interest
because we in personnel aren't really anxious to recruit paople
that we know are going to very gickly find out that they can
do better and they're off some place else and we've lost our
investment of time and training.”

Sa, 1 had that possibility at =ny rate in my hip pecket,
and went to lunch wery happily with General [Paul T.] Carroll
who was just back from Burops. General Eisenhower had just
come back from BEurppe to start his campaign, and this was the
very day that General Fisenhower went out te Abilene. This

was pre-convention. He went out to Abilens and Pete Carvoll
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stayed behind. (The military uniform wasn't really a good

thing to be putting up on a political platform.) He stayed

in Washington, and I knew that really he was having te again
re-pstablish himself in the military, that he was not about to
go on into the political rum of things. He would have had to
leave the military if he did. 8o we had lunch., But Pete was
interested in his boss's welfare. Pete said to me, "Why don't
you go work for the Eisenhower campaign?"

and T said, "Thank you, no. This is a Republiran campalgn
and they won't want a known Democrat.”

Pete said, "What the hell." He said, "They need good
people.” Well, I sort of laughed at the whole thing and went
back to Easton a day or so later. And the very day that we
got back there was a telephone call from New York from
arthur Vandenberg, Jr., who was chief of staff through the
operation fer General Eisenhower. It wound up that Vandenberg

invited me aboard the campaign staff,

BURG: MNow Carroll had dropped your name with Vandenberxrg.

MINNICE: That's right. You sze, what Carrell's concarn was,
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was the staffwork for the candidate. 2and a8 he zaid to me,
"There are an awful lot of reople around who are ready ko help
who know a lot about the ins and outs of polities. But I don'e
really see any of thase peanle who are real dgood in deoing the
kind of staffwork that this man has got te have." And Carroll
was remembering, of course, the staffwork that T had done in

the Marshall office--at that point five or 2ix years bhefore,

URG: Mow, did Vandenberg write to vou, did he call you?

MINNICH: MNo he asked ms toe come upr to Hew York. And I was
up there right guick and he interviewed me and he put me in to
work on the research team which Gabe [Gabriei) Hauge was in

charge of,

BURG: What kind of instructions or what kind of an interview
was it with Vandenberg? what did he lay stress upon as he

talked with you?

MINKICH: Oh, I think the general background of what I had done
befora. We went very carafully because I t£old him mighty guick

that I had this visible Democratic connection. It wag a very
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minimum one. I had gotten myself elected as precinct man t“xﬂgg?f
the local Democratic committes on a write—-in vote of four vnt&i?ﬁ
to twp, the four votes consisting of myself and my wife and my
political science friend and his wife. The political science
friend had spotted this business of a couple of precinct men

who had been going along for years, just on their own write-in
ballots. And so we very guietly did a four-man write-—-in and

he got elected ard I got elected. We never did get to a meeting
because that had bean there in the spring, you see. And bafora
they convened the first me=eting of thess newcomers, of upstarts,

I was off ko Hew York and the campzign. But obviously it
showed a Democratic sympathy. I could tell Vandenbarg--and I

gathered he believed it, it was accurate-<=but if he went

back to my Princeton yearbook for that interest he would find
me listed as a Republiean therea, but that I really was an
independent, that I would go this way or thata way. And the
local regime in Easton, Pennsylvania was so damned corrupt and
so stupid about how they assessed garbage collection——-that was

the real issue I had with the Easton city hall -- that I decided
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if I couldn't beat them, I'd join 'em, And in effect, I was

going to reform the Easton political situation!

BURG: I would imagine that Vandenberyg must have been very

amusad alt thigs-—--—

MINMICH: I would expect so.

BURG:——at this story of your dabbling in the politics of

Faston, Pennsylwvania.

MINNICH: Yes, I would expect so. He did realize bthat we wonld
be in pretty deeply in some current issues and he checked ma on
how well-read T was, and I allowed that I was sbout as well-read

as the New York Times and Newswesl would allow, but I was no real

expert on these other things, for this= was the time I was
reading French history and Buropean history for all the lectures
T had to give. But ha took me on as a jack-of-all trades,
consulted with Hauge of course, and Hauge allowed that it was

worth trying.

BURG: So you were assigned to Hauge?




L. Arthur Minnich, 2-6-75, Interviow #2 Page 59

MINNICH: That's right.

HURG: What kind of man was Hauge as you saw him at that stage

in both your caresrs? Ha, too, had a Ph.D., in eaconomics.

MIMNICH:; That's right, that's right. He had taught actually
at Prineceton, I think, at one time. But most recently at that
point he had been high uwp the line in getting out Business Wesk,
the MacGraw Hill business publication as I remember it. And I'm
not gquite sure what his official title was, but he was cne of
the important characters in getting that out. I don't think

he was editor, but he may have been. But he had his economics
hackground, received a Ph.D. in =conomics, and I don't know bhut
what he had beean teaching at Princeton even when I was there as
a student. He was just a couple of years older than me,., He
might have besen there then. but I had no previous acguaintancae

with him.

BURG: How 4id he strike you?

MINNICH: He was a very bright guy and a very nice guy, very

sasy to get aleng with, wvery calm. He knew what to go after in
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terms of where the information was, what kind of information

wWwas neoded, in effect; he was in charge of the research team.

BURG: How many on that team besides you?

MINNICH: I don't know how many pesople he had working with him
because the idea was that I was going to be the front man, that
I would travel with the campaign, and I would relay and make all
presentations, you see, or do such written werk as might be
nacessary, briefing papers or whatever. He pretty much operated

there from New York. That was Lthe original idea.

BEURG: In effect then, in a pre-computer day, the research
computer was there in New York and vou were then te have access

back to it as you needed it.

MINNICH: That's right. He woueld alert me te things that were
coming up. For instance, he spotted--1 doubt that T would have
spotted it myself--that sooner or later along the way there
General Eisenhower would be asked about the 5t. Iawrence Seaway.

and so I started compiling a file and getting the material that
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they sent along to me and I'm off to the Library every now and

then to do a little digging myself to try to build up 23 much
knowledge as I could get about the 5t. Lawrence Soaway situation.
That's one of the few things that I rTeally remember that Jid
happen the way people expected it was going to happen. The day
would come actually in Detreit, naturally, when General Eisenhowar,
preparing for his mestings the next day, knew that he would be
agsked about the 5t, Lawreance Seaway. So I gave him a very brief
oral presentation as to what was involved. And then I had one

of the hardest guestions and most precise guestions put to me;

I don't think anybody had ever asked me a guestion like this
hefore, I remember very clearly, he said, "Mr. Minnich, would

vou build the seaway?”

I gaid, "Yes, sir,"

Hz said, "Why?" I don't know what all I put inteo it, but I
know that one of the things that T put in was my impression from
what I had read that if we didn't do it the Canadians were going
to go ahead and do it anyway. And to me it seemed that it would
be just an intolerable thing, beoth in substance and in posture,
for this to be all Camadian and the United Stataes not willing to

pick up a piece of it.
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BURG: Where presumably many of our midwestern agricultural and
business interests were going to want to use that seaway would

have to use it on Canadian terms if they were allowed to go

ahead and build it en their own.

MINKICH: That was involved certainly.

BEURG: But he asked you for your opinion on this matteér and

surprised you with that gquestien. Was that one of the——

MINMICH: You see I was his historiecal research type that
reflected opinions and facte and things and didn't really try
to stick an ear in with my own opinion. In effect, I was supposed
to be the honest broker of serving up the bast available inform-

ation in good staff style,

BURG: Which he would use in whatever way he chose to do it.
wWas that one of the first brisfings that vou gave to the Goneral

or was that just the first one that happens to strike yeour mind?

MIMNICH: That's the one that I remember: I don't know whether
it was first or not. Actually, I didn't do very many of them.
On occasion I would fill Arthur Vandenberg in on some of the

things where we had infpormation on this, that or ancther thing
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that might be expected to come up. And it turned out that I
didn't really do a great deal along that line. The way-the

camgpaign went, they didn't get into a lot of issues of great
depth where they needed all of this information coming alond.
I think a good bit was handled by phone direetly to New York
where Vandenberqg or others on staff would be talking back to

where most of the people were working.

BURG: Although the issues may not havs come up, it would be
your feeling that had issues continually presented themselves,
that the train and New York were organized to handle-=had it
turned into a heavily issue-centered campaign, you were prepared,

basically prepared to handle it.

MINNICH: Not all that well. Not all that well because every
now and then for something or other I would go on oveér to the
Denver Public Library. We had settled down out in Denver for a

little while, you know.

BURG: Operating out of the Brown Palace.

MIMWICH: That's right. And for lack of anything else and 1
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guess not being able to expect it out of New York in fwenty four
hours or so, or maybe to cover my own ignorance, I was trying to
pducate myself up to the level of what could be expected out

of dew York. This is all pretty far back. I did a fairly wide
number of things--sort of a jack-of-all-trades as a matter of

fact.

BURG: Mow this iz bhefore the convention?

MINMICH: This is before the convention, here
and there. The facility of handling paperwork, of taking a vast
mass of material and condensing it and writing notes on this and

that.

BUBG: If we go now to the Brown Palace in 1953, prior to the
convention, was Arthur Vandenberg, so to speak, your boss at the

Brown Palaca?

MIMNICH: That's right.

BURG: Was he pretty much in command of that pre-convention
gtaff in Denver, or ware the responsibilities shared betwesen

Vandenberg and others?
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MINNICH: I don't know; I didn't sit in on the way things went.
¥ou know, if they had their staff mesetings other than having

the whole staff assembled every now and then for scmething--it
wasn't a large staff--haven't thought about this for a long time;
I'm even fFinding it diffieult to remember what the key names

were at that particular point--I think Frank Carlson was there.
BURG: Yes, I've heard that he was.

MINNICH: I believe ha had been with the General ever since the
Zbilene appearance. I think Fred Ssaton--well, no Fred may

not have been at Denver, pre-convention.

BURG: I kpow he was there afterwards.

MINNICH: Bob Matthews was there. 1 think Tom ﬁf Thomas E.i?

Stephens was there., Lou Kelly was the logistics man.

BURG: Handling all the arrangements of travel and the like.
MINNICH: That's right. Bob Matthews helping along.

BURG: Sherman Adams?

MINNICH: No, you see, Sherman hdams was not pre-convantion.
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Sherman Adams, I think my first awareness of him was when ha
became floor manager at the convention and then very soon after
the conventicn joined the headguarters at Denver, summer head-
guarters it was I think. I know there was a great deal of tele-

phoning back and forth between Denver and New York.

BURG: You were working pretty much under Vandenberg--

MIMNICH: That's right.

BURG: --and, with that proviso, indepandently. That i

ware nokt working

MTINNICH: With the tie to Hauge in New York, you sea. And then
general handy man with the faciliby toward materials, let's

say. For instance, when Roscoe Drummond wanted to write some-
thing up, he went to Bob Mullins I guess it was at that point--

and I may be mixing pre—convention with post-convention.

BURG: I can sae how it could happsn,

MINNICE: But, for instance, Drummond needed some background on

something or other, so in effect T bscame the historian for




L. Arthur Minnich, 2-6-73, [nterview #2 Page G7

whatever it would have been to £ill him in on some things that

we had.

BURG: Now your activities then at Denver were pretty much
along those lines--a little Hit of historical research, some of
it to fill you in, some of 1t to answer guestions, and general

Factotum used as you were needed?

MINNICH: That's right.

BURG: And then from there the group goes to Chicago and yvou

accompany them.

MIMMICH: 'That's right.

BURG: Was that wour Tirst major political convention?

MINNICH: Aabsolutely.

BURG: Which must have been fascinating to you, given your own
background in history. By the way, did you arrive there consider—
ably in advance of the convention, that is a week or two weeks

in advanco.
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MINNICH: No, I think only a day or two.

BURG: T sHee.

MINKICH: Possibly three.

BURG: The whole party?

MINNICH: That's rwight.

BURBG: And what kind of assignments did you draw then during

than convention period.

MINNICH: Not very much as a matter of fact. At that point
they weare not worried about my level and the kind of things I
was doing, but that I was at hand for any miscellanscus things
vandenberg might want. I was, in effect, told to stay clase to

Stanley High who was the speech writer.

BURG: How is that last name spelt, Mr. Minnich?

MINNICH: H-i-g-h. He was a feature writer for Reader's Digest,

vou know, and he was lending his hand to the campaign. A&And so

T worked zlong with Stanley High, in effect, as being an assistant
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who could reach for material. Again, it was in the research,
writkten makerial sort of thing on which he could draw as

NoCeSIaTY .

BEURG: You by then had no small knowledge of what was available,
because this was the material that you had besn working with,

in some cases compiling in Denver.

MINMICH: 'That's right. And units of newspaper clips that I
had picked up along the way that were pertinent and things like
that., I don't know, if a real personnel expert went in and

locked at it they might call me a2 supernumerary.

BURG: Or so it may have seemsd to you at that time. Did you

do any of the writing with High?

MINNICH: We were in the hotel across the street from the Conrad
Hilton--I'we forgotten the name of it--where most of the candi-

dates had their headouarters.

BURG: Was it the Blackstone?

MINNICH: That's it. Apnd I do Know I had a great bit of time

whera I could watch the proceedings on television. I went out to
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the colegium--cow--what was it now?

BURG: Cow Palaca?

MINNICH: Cow Palace, yes. No, the Cow Palace ig—=
BURG: in San Francisco.
MIMNICH: It was out at the stockyards.

BURG: T know what vou mean, I can't think of its nams. Y¥ions

got a chance to really observe. You were watching the process.

MINNICH: I was probably doing that more than anything else, and,
if somebody needed any errand run, I guess I wWas there ko do it.
i certainly was not in any high pelicy position or influencing

any of that——
RURG: Nor in a position to sit in on any of the mestings that--
imlnterruptiﬂn;F

sURG: Thank vou for showing me that. HNow, when the nomination
is secured and General Eisenhower bacomes a candidate, were

there any meetings in which you participated, where your prasenca
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wag needed prior to leaving Chicago? Now the campaign must bea
set up, must be arranged, and was there in any change in your

job responsibilities even before you left Chicago?

MINNICH: No, in effect, there was a day or so where people didn't
know guite what they were doing., Decisions had not been made as
to what the continuing staff would be. After a day or so of
really no prospect of what there would be and with a great deal
of anxiety on my part te go hack and see my family, I made my
arrangements that off I weould go and I could be reached at soC

and so if they were willing to have me for the post-convention

Campaign.

EURG: 5o there would be a prospect that you might not be used.

MINNICH: Oh, there was very definitely that prospect. My wife
had gone to Cape Cod. She had closed out the apartment that we
had in FEaston becausa by that time I knew I was not going to be

teaching at Lafayette the next year.

BURG: So you had no job for the autumn akt all,

MINNICH: No. Well, I had this prospect., I think some place
along the way I filled out the civil service form and sent that

along, little bit of insurance as something to go to. But I went
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up to—-well, it was providence, and wherever my wife's sister
had their summer place at that point and visited their summeTr
place which I think was Cape Cod that year, eventually it became
Westport R.I. And then stayed in their house in Providence
until eventually there did come & phone call from Gake Hauge
saying, "Would you like to rejoin?”

and I gaid, "I certainly would."

sURG: How long did you have to sweat, Mr. Minnich, before that

call came, mabter of weaks?

MINNICH: Ten days maybe. T think no more than two weeks,

BURG: Well, let me ask you another guestion. You may not
romembar after thess years, but do you remember what you were

paid for the Denver—Chicago period?

MINWICH: No.

GURG: Was it a monthly salary or a flat salary for—--

MINMICH: Mo, it was weekly or menthly or something like that,
and T know I was very, very happy with it, whatever it was bacause
it was over and bevond whatever was left of the monthly faculty

payment. [ think they paid on a year basia at Lafayette.
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BURG: Ah, ves, your nine months salary stretched--

MINNICH: There was still that base and the apartment had been
clogsed out by that point so there was no rent for the momant.

and on top of whatever salary there was, and I just don't remember.
on top of it, there was, of course, the hotel and daily living
sxpenses that were paid; so that in effect I was able to take

care of myself on the operation and thera was a certain amount

of salary that I could just send on back to the family.

BURG: Somewhere the records I'm sure will indicate what the
salary levels were for these of you who were angaged in that

kind of work. Now, undoubtadly--

MINNICH: I expect those campaign records are still--well, they're

probably out in Abilene-—-

AURG: They may well be. When Dr. Hauge called you from Wew York,
was he at that point able to tell youw what your responsibilities

would be or did he merely ask, "nre you prepared to work again?"”

MINNICH: I don't remember.

BURG: Did yvou then go down to New York to start work?
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MINNICH: Neo I went to Denver, T believe, because the candidate,
by that time the Republican candidate, General Eisenhower, had
decided that he would have his summer headguarters in Denver and
o I packed up and I'm pretty sure I flew to Denver and rejoined
out there. And again with maybs some slippage in the time factor,
the way it came out was that I was working really as an assistant
ko Arthur Vandenberg, that I went on the trips that went out of

Denvar—-—

/ Interruption_/

—-things like that and this continued aven after we were back teo
Mew York. Along about Labor Day oxr so we went to New York and
set up there and was right in close proximity to Vandenberg and

was working pretty much as his staff assistant.

BURG: So the type of work perhaps at this point is pretty much
+he samar the level, however, is maybe a little higher than it

had been. When you say staff assistant to Vandenberg, that sounds
1ike the regularizing of what you had actually been doing in an

ad hec fashion, prior to that.
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MINNICH: I expect you could eall it that. A good bit of what I
sventually wound up doing was Vandenberg corraspondence and soma
of the correspondence that had to be handled at a higher level
rather than just bulk mail, which was back te where I had been

with General Marshall, handling correspondence for General Marshall.

BURG: So you were on some of the air trips and train trips on
that ecampaign. Does anything stand out in your memory about that
pericd, any of your own experiesnces? Once again, this is a new

facet of your life.

MINNICH: Sure was, it was a great deal of educational travel--
the guickie trips, the in and out of Texas and Los Angdes and

Wyoming=-

BURG: That state of Washington in October.

MINNICH: I didn't get to make that trip.

BURG: You didn't?

MINNICH: I made +he train trip that went to Minnesota and 5t.

iouis, Omaha, and then back. I guess, the last trip that I
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made was the one that included the fuss over Mr. Wixon's
campaign fund. And I remember 2 good bit of the excitment,
+he concern that there was, especially when we were in

charleston, West Virginia and Cleveland, Chio.

BURG: Can you tell me asbout that as you saw it as a passenger

on that train?

MINNICH: I can't really tell you very much. I wasn't in all
+that close. I was not in on the policy level; I was not in on
discussions: I read the papers. I was at hand without anything

really to register.

BURZ: You knew the press on the train.

MINNICH: when the Wixon plane came intc the
airport there on the top of the mountain in West Virginia. I
remembar one of my odd jobs was to make sure that the speech
boock for the President was at hand when he finally reached

the podium to deliver the address, and so I carried the book.

Not a wery heavy intellectual job, but sometimes it took a



I.. Arthur Minnich, 2-6-75, Interview #2 Page 77

1ittle bit of ingenuity to make sure the book got there when the
candidate did. I remember down in Miami one time I had the book
and just getting from the motorcade into the ampitheater that was
there was pure chacs. And the way that I finally got it was that
one of the photographers recognized me and knew that I had to

go aleng and he just swept me inte the rush of press and photo-
graphers that were moving aleong with semething of a cleared path
and propelled me up into the cleared area where I could then

have the book at hand when the candidate wanted to reach for it.

BURG: So vou might have a picture of Dwight D. Ei senhower
standing at the lecturn and locking around for L. Arthur Minnich

to shew up with the speech that he is golng to present.

MIMNICH: Well, actually he was looking as Ffast as he came on to
the platform out of the side of his eye, which was very good to

make sure that this resource was there.

BURG: Now that book would have contained a speech, presumably

large type--

MINNICH: Yas=s.
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EURG: --appropriate, the one that he was going to make there at

Miami .

MINNICH: That's right. It had been typed up during the day and
he'd reworked it, however many times, and the final copy would be
put in my hand just before the motorcade was about o go from the
office or train or plane or whatever, which put me right up front
in tha motorcade, usually in either the car in front of the

President or the car behind him--sometimes even in the front seat

of the candidate’s car.

BEURG: This process was followed then on major campalgn speaches,

but an off the back of the train speech might be an ad-libbed--

MIMNICH: Ad-libbed or maybe with a few notes on cards.

BURG: Was it part of vyour responsibility teo provide ths notes
for, "Here we are in Ashiabula®, and here's some things you could

2ay.

MINNICH: You might say I was the cartographer on it perhaps; the

essence of what the candidate wanted to talk about was pretty well
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determined back in his ear. And then Stanley High or somebody
would give me some notes and say, "Fix these up on cards, won 1d
you?" And I had a big black pencil and I would fix the cards
with just key words. 1£f T contributed anything it was To pick
out the right key words that would be the reminders for wnat

+he candidate had on his mind to say. There was that little bit
of paperwork that had to e done. Not a very momentous job, but

part of the chain.

RURG: But again one that put you in & position where you could

watch things happen a little bit.

MIBHICH: Yes.

BIRG: Se you were there at Charleston, West Virginia, when
Nixon rejoined or whem the two men got together again. Did the

President meet that plane when Wixon came in?

MINNICH: Yes, he was out at the airport.

alRG: He was right there, and you were thaere too.
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MINNICH: Yes, bacause this is the one story that I can tell
you. Governor Adams was there Loo, and again it was a pure
chase. I came to the coneclusion very guickly that there was
only one sure way of making sure that the book got to the
platform when the President got there, and that was to have it
in the same car with him. Well, that car, there was the driver,
and General EBisenhower and Mr, Nixon andé Governor Adams, and I
=aid to the Governor, "We've got a problem," there as we walted
for it to get going.

He said, "What's that.”

I said, "Well, T can't guarantee that this book is going
to get there given the way this motorcade is going te be loused
ap," I said, "unless I ride along in this car." And that would
nevar do.

BURG: Darn it.

MINNICH: I knew it would never do.

BEURG: Nice try though.

MINNICH: Well, I wasn't even trying.

BURG: Weren't you?



L. Arthur Minnich, 2-6-73, Interview 2 Page 871

MIRNICH: In effect, it was my Way of asking the Governor to be
the book carrier which was a little bit beneath his standard of
operakion as messanger boy for the book. But he realized what
the situation was and said, "I'll take the book." So he took it
on that coccasion. And the motorcade was messed up. I think
Mrs. Eisenhower was there and her car got separated from the
regt of the motorcade, and it took guite a little while bafore

she reached the stadium and caught up with General Eisenhower.

AURG: So if we need te know what }ind of private conversation
might have cccurred belbwean the candidate and his vice-president-
ial ecandidate we would have to go to covernor Adams presumably
or Mr. Hizxon, of course, could tell us anything that might have

besn szid.

MINNICH: That's right.

pURG: I hopa 1 can be forgiven for regretting that you did not

get into that car with your trained mind and historical sensa--—

MINNICH: I also have a Very woll=-trained mind not to remember

rhings.
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BURG: Really? Pity, pity.
Wars you ﬁn that part of the campaldgn =wing that went into

Wisconsin whera the Joseph McCarthy thing surfaced?
MINNICH: Yes.

BURG: I wouald imagine as a scholar you would alrsady have bagun
to formulate some opinicns about MeCarthyism and what was ocouring
and you had worked with General Marshall., ©0OFf course, it's on

that peccasion that the speech is modified & bit. You and I both
Lrew that the General was at the time and later eriticized for

not having supportsd Marshall in the spaech.

MINWNICH: Yes.

BURG: Were you privy tTo any of that, or an observer of any of

that?

MINNICH: Hot really. The only memories I have of it was that
it was a good bit of discussion as Lo whether the train would go
into Wisconsin or not. shink that was sort of on again, off

again. The Aecision got made, 1 don't know how, that there would
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bae a venture inte Wisconsin. The rest of it, I wasn't privy to.

i o know that the next morning, tha President from the back

plat form made it very clear that he had great respect for

ceneral Marshall. But it's been argusd encugh in the paper and
nobody remembers the argument now, but there obviously was the
arqument that when you are in politics there are a nunber of things
that vou have te do and you don't daliberately go out and pick

a fight with somebody and your gilence doesn't necessarily

mesn that you are not doing right by a friend.

BURG: That's how you felt, although I know of your great

admiration for General Marshall.

MINNICH: Whether something had been in the spemech or not been

in the speech I don't know.

EURG: You had done no work on that speech?

Anything else that comes to your mind, interesting vignettes
that you might have of persconalities of that periecd prior to the
election in 18527 You did so much traveling in so many ways of

traveling——
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MINNICH: Well, up to a point, up to a point, through that last
train trip, and then I did not go on the rest of it. Moskly it
was just paperwork out of the office helping Vandenberg along
and receiving people and talking to them and screening visitors
for appointments with Vandenberg or others maybe that they
chould see. I know Hugh Scott and Fred Seaton had ocffices thers
2t the Commodore too; they were arcund a good bit. It was back
to the old business of heing staff men, coordinator, sort of
thing where you get the right subject to the right peopla, make
sure the people who want to see something or talk to somebody

do it and ke as helpfal as you can staffwise.

BUec: So the latter stage of the campaign, your seat of action

transferred back to New York City--

MINNICH: That's right.

ayac: =--in the Commodore. And you were there then when election

night——

MINNICH: Yes. Two stories that might add a little color for
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you. One was that Abbott Washburn, whem I had been very close

to along the way in the campaign, puf on a little dinner party

for a pumber of staff people--maybe a dozen of us perhaps,
including my wife who had come up to New York for the occasgion.
And even as we were eating dinner, or just beginning to eat,

he turned the radio on to see what they were saying abouk the
turn—-out during the day and they were baginning to give some

early returns. Well, we had various fTunctions. My own particular
funetion was to keep the bulletin board and the blackboard up

e what the returns were looking like, this was long before this

computeriged television.

RURG: Was this for the entire staff, that is the campaign

headguarters staff?

MINNICH: Yes. It was for that part of the hotel, not the hig
auditorium, no. GHot the big auditorium, but khis was in the
private wing where the candidate and tha top staff were and a
number of us. At any rate, I had all my things lined up and the

chief thing then was to wateh tha ticker tape and listen ko the
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vadio and take off these things as they came along and have the
scareboard, the private scoreboard, working. Well, the early
returns started to show such a landslide that I got nervous
sbout having the thing over befors I even started to operate

the scoreboard. And I gulped that dinner and moved up there
and was real busy, but not for long because, as you remamber,

it was very early in the game that the cutcome bacame wvery, Very
clear.

The other memory of the evening was that, when I could
afFford to take the time later on, I dot my wife and we went
through the hotel. I knew all the back passages, using the
service elevator and getting through such security as we had
and all. And was showing her the whole thing. A&nd eventually
we went to the big rocm, the ballroom, whevs party workers and
delegates and followers from all over Hew York ware there, you
cee. And we didn't go in and sit down, but we watched some of
the entertainment from the back of the place and sort of looked
aver the erowd and we spotted, in the very back of it, maybe a
row or two from the wvery back, sitting very gquietly Governor and

Rachel Adams.

—r pe—
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BURG: They were there in the—-

MINNICH: They were there in the Ballroom as Just some of the

people there.

BURG: And unrecognized?

MINNICH: There was no crowd arcund or anything. They just
zlipped in there where they could guietly watch these things
and wait until eventually the President-elect could make -his

announcament .

BURG: Did you say anything to Governor Adams at all, or juat

look at them, watceh them from a distance?

MINNICH: I don't remsmber whether we reached over and said
hello or not. It wouldn't have been tough because it was about
ten fest, twenlky feet, away, something like that. I was gquite
impressed that he should be there, anonymously really, rather
than being up front somshow or other and being in the limelight.

That wasn't his way.

BURG: Was Mr., Eisenhower coming into that smaller display beard

that you had bsen keeping up, or was he in his own room?
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MINNICH: MNo, this was really a wing and this was one of the
rooms along the wing and the suite was at the end of the wing.
1 don't remember details. I don't think he ever came back to
the ticker tapes. Mrs. Bisenhower did. She made a tour of the
place and she locked in on us and obviously enjdyed what the

tickers were saying.

BURG: ~Had anything been said to you, Mr. Minnich, prior to
election night, sbout the passibility of vour staying on even
ionger or was your carser in pelitics up in the air again at

thig poinkt?

MINNICH: I don't know the time. obviously we had to clese out
the headgquarters. Thera was-a lat to be done, you sae, aiter
that. I don't think there was any question really about staying
on after the election. The guestion was whether I would go

to Washington. Well, at that point I felt pretty confident

that if I did not go as part of the White House gstaff, cextainly
there would be a livelihood somewhere around Washington that T
could pick up with, and I still had my CLA possibility to fall

back on. By that time I was pretty wall established, 1'll say,
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with a number of people who would know how to lend a hand to

help me do something useful. T wasn't worrying at that point.

BUEG: TIt's been observed that, in the past, in that administration
partienlarly, coming in as they did, after twenty years of their
party being out of office, that ona of the key ways they would
have of picking White House staff would be from those fow that
they'd had the opportunity to clasely observe during the campaign.
T+'s also been observed that that was not necessarily the best
way to pick a staff, that the qualities needed on a campaign
might not be at all the gualities one would need in the White
House. But in your own specific case, the gualities that you
could demonstrate in the campaign, might hawve a great deal of
application in the White House because your work was staff work

and you had a staff background.

MINNICH: You're pukting it very nicely and I think that's tha
fact of it. A number of peopls who had bsen on the campaign

did not come to the White House because theirs had been a typical
campaign type operation. Bob Matthews for instance, I don't

think he had any interest in coming to the White House. He had
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bheen on loan from American Express anyway and probably wanted to
~onbinde his Future there. But the kind of thing that he had
been doing probably just didn't constitute a continuing White
House function because so much of that would be taken over by

Secret Service and other such, appointment secretary, and s0 on.

BURG: By contrast, James Hagerty wonld fit in beautifully into
2 White House setup because the campaign--thers was very little

differonce.

MINNICH: That's right.

BURG: Do you happen to recall when and how you were first told

that there was going to bs a place for you at the White House?

MINNICH: Well, I know it was up at the Commodore and again it
went to the historical background. Forrest Pogue whom you know
well wrote a letter to General Eisenhower urging him to make

arrangements so that proper historical records would be kept |

of his presidency. That letter went to Gabe Hauge, and Gabs |
talked with me and wanted my advice on it and it eventually .
furned cut that Gaba talked with Governor Adams, who by that

time was identified as being chief of staff, and Governor hdams
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asked me if I would be interested in doing this--of coming to
the White House and leoking bto historical records for the

Eigonhower administration.

BURG: You do recollect, Mr. Minnich, whether anything comparable

had been done in the Truman administration?

MINNICH: Well, as it turnad out, something very comparable had
beoen done. There were people in the Truman administration,
Geprge Elsey for instance, who had historical training and who,
in their work at the White House, were inwvolved 1in geesing o
records being kept. New, I don't want to call it writing the
history of the administration because in my owWn experience what I
fourid very guickly was that it was & matter of systématically
promoting good record keeping so that there would be minukes of
meetings, so that documasnts perhaps that were ralated to sach
other in fact were somehow related to each othar in the files

instead of sceming to be completely separate things.

BURG: This is the point where I would like to begin on our naxt
session. My time iz up, my tape is almost out too; so we!ll start

at that point on our next session.
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DR. BURG: I kelieve that when we completed our work last

time, we had breought vou to the White House and we hod talked
about the circumstances that led te your being there and your
work when you first got there. As I recall, there was some
thought that you as a trained historian would be ina position
to, have the training to keep certain records. And one almost
could hark back to that time when Douglas Southzll Freeman
wrote to Eisenhower and, I think he was in North Africa at

the time when Freeman wrote to him, said to him, "My dear

geir, after going through the papers of the Confederate command,
Lee, Jackson, others, how I wish more accurate records, and

complete records had been kept.”®

DR. MINNICH: In this instance it was Forrest Ppgue who
wrote the candidate, President-elect, and it went te Governor
[Sherman] Adams and Gabe |[Gahriel] Hauge, and they pursued
the idea, and eventually agreed that I might be the right

guy to do it. I don't know how far we went with this, but it

turned out preity fast that 1t was such a lLreméndous job that
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there really wasn't any way that a guy, €ven on the spot,

could recognize where were the key things, where there was

more than met the eye in the newspaper accounts of all the
stuff that was being done--could even begin to, then, smoke

it out to see what the rest of the story was. BAnd there were
also the differences of ideas as to what constituted history.
T'm a meat and a potalto man whereas scme people would have
ideas that @ good history needed the anecdotal material.

well, sure, the anecdote puts color and life and substantiation
into it, Bat on the other hand, if it's merely the anecdotes,
vou haven't got much of a dinner. So, in effect, I just don't
think it is possible to have & person do the comprehensive

job that is necessary for what you're now trying to recover

with your oral history.

HURG: MNow what kind of a mandate or what plan did Adams and
Hauge have in mind when vou reached the White Bouse and they

first talked to you?

MIKNICH: Well in effect that I was sort of a free lance agent
there who would be able to keep an eye on the happenings and

make a record of the Eisenhower administration, you see.
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BURG: Do you remember how many Fhere were an that staff

that particular time?

MINNICH: It was a very small staff. I suppose we were seven-—
teen or sightesn, maybe even thirteen at the baginning, that
gqualified as staff members. It grew and maybe the White
Hougse staff member title was expanded to where we had twenty-
five psthaps at any one time. And there was always the
problem of whether in working in the executive office of the
President you became a White House staff member. And a case
in point that I can recall was when somabody came in with a
major office that was astablished. BNo doubt about it, Helson
fockefeller as special assistant to the President was Wnite
House staff. But if he had fifteen people there, were they

211 Whike House staff? Technical guestion.

BURG- But interesting bacause in your mind, vou do make that

distinction.

MINNICH: OFf course I do.

BURG: Tt isn't 250 people who are White House staff--
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MINNICH: We all worked for the President, and we had a staff
list that went into the organizational directory of the

Congressional Record, and, in effect, who attendsed staff

meetings with CGovernor Adams. This was tha, mavybhe it's the
"inner" White House staff., taff officer of course was a
distinction as against the secrestaries, clerk-file pesople,
whatever you have, all of whom are very important, I'm guick

=

to say. But in terms of the chief people, I suppose--

aURG: Yes. Who's carrying the responsibility.

MINNICH: Yes. Bill [William J.] Hopkins, immediately a
member of the White House staff, but there was a whole
complex of people who were moving all this paper that Bill
had to oversee, But he was the staff member and the others

were one step away.

BURG: Did Hauge and Adams tell you that this particular
approach was their own or had it come from the President or

in conjunetion with the Presidency?

MINKICH: Oh, it was cleared with the President, of course,

absolutely.
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BURG: ¥Your own reaction to this then, as a trained historian,
when this plan was laid before you, was your first thought
that well it could be done, or was your first thought one of

I'm not Eca Bure?

MINNICH: 1 was starry-eyved and I thought, yes, sure. I
allpwed even at the beginning Lhat I was nok the writer. You
know, I ceuld be the research man, the compiler, but if any-
body was looking for a written history, naturally they would

need a glogsy writer, which I am not.

BURG: Did they suggest that that indeed was on their mindg?
Or was it merely the gathering of data that seemed top interest

them?

MINNICH: I think both were. T think both were so that there
would be a published record that would stapd the scrutiny of

prafessional historians.

BURG: Had there keen anyone in a comparable position in the

Truman administration in your knowledge?

MINNICH: T don't think =o. George Elsey was a trained
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historian, but I don't think he was there in that capacity.
He would have an eye for it., Buat he had a run of assignments

thab==

BURG: TPretty well precluded--

MINNICH: =-would preempt his kime. ¥o, I think it's useful
for the wWhite House to have a trained historian around who
ean be free lance and do thus and sco. It can be productive;
it can be ugeful. I don't think it can be definitive at
all, wWe go back in to the historiocgraphy class at this
point. Who's to know at the moment how to select out things

that get what little bit of time you have,

BURG: You and I both would think immediately, I think, of
Eric Goldman or Arthur Schlesinger, Jr. What would be your
gquick, I've not given wvou time Lo think abouk it ak all,
but what would be your assessments of their roles in this

same regard?

MINKICH: I can't. I don't know how they operated. I don't
know who they were talking to. I haven't even followed

carefully what they've done, I can write my definition of
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what might be done, but that would have no relationship to

what is the actuality of what & specific perscon has done.

BURG: And it's got to vary so much with the, if I may use
the term; the guality of the administration involved as well
as the particular gqguality and gualifications of the historian

whe does it, and his sympathies.

MINNICH: Well you're putting words intoc my mouth, bat I

think it's pretty obwviouws that if an administration is a great
disappointment to somebody who's there as a professional
historian, then he's immediately got a conflict bebtween his
professional expertise and the privilege that he's had. &and
in my own instance, I expect I would go the South Pacific and

keep my mouth shut.

BURG: The whole thing is a fascinating thing which ochviously
we can't get into, but at some point would be most intriguing,
if they've not done it already, to see papers focused on this
zort of thing, the assesament of the administration historian

and his chjectivity and what happens to that.

MINNICH: Well in effect it never did materialize that I was

the asdministration histerian.
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BURG: Ho.

MINNICH- It didn't work that way. I may have told you the
story previously when Jimmy [James] Reston called up one

day to check a point about the Bermuda conference and talked
with me to ask if I were going. And I said, "No, I'm not
going to Bermuda," And he came out with an artiecle to the
affect that neither the state department historian nor the
White House historian—--for Christ's sake there wasn't a White
House historian. I don't care what the intent was at the
beginning, but by that time thers was no pretense of having

a White House historian. It's impossible.

BURG: How leng did it take before—I would assume you are thes
first one to realize, well this task is not going to be

accomplished, or was it Hauge or Adams?

MINNICH: It may have been Pete Carrell. It may have been
Pete who may have recognized it ewven before T did. I knew
the limitations of what I was doing, but maybe I hadn't
adjusted my definition. &t any rate--and I do think I've

kold this story—-that Pete went in as a staff secratary and
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needed some help and reached for me for reasons that we've

gone over. And I protested that this would mean that I

wouldn't hawve the time to do the other and Pete said, "The
important thing is to get the records made and right here in
the middle of things you have a better chance of getting the
records made and even of having the insights when you're in
the operating ring, rather than being a frings, outside ele-
ment." And he was right. &nd I think I did a hell of a lot
more for the historian by virtue of being in the middle of

a paper work operation and sesing to it that there were
papers on this, that or the other thing that wouldn't cother-

wise have ewistoad.

BURG: It seems to me this is perfectly correct. All I could
sea you doing under the original mandate, if I may use that
word, is being really the putsider attached firmly to no one
with no one's strong influence helping you and attempting to
get into things that by the very nature of work in the wWhite
Aouse were doing to be passzed where they needed to be passed
for @ certain series of eyes only. And there you'd be attempt-
ing to erack into these channels. I think the task would have

been incredibly difficult.
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MIMMNICH: Yes.

BURG: And one other thing too, when you spoke of varying
views of how history ought to bs handled and described your-—
salf as a meat-and-potatoss man, was there anyvones on the

White Honse staff, and was your remark made in reference te
them: somebody who disagresd with how you intended to function

in the White House. Somebody whose view of history was-—-

MINNICH: HNo, I don't think so. I don't think so. I think
that thare were merely soms= people whose interest in history
ran more ta +the Ffact that Doller Madison hung the wazh outside
tha White House rather than how did President Madison happen

to make a particular decisicn.

BURG: Sa their view was more along the lines of a popular

hisboTy.

MINNICH: That's right.

BURG: I thought if there was anyone there who had strong
feslings about how history ought to be written, it would be

very interesting to know whe they were.
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MINNICH: Plus the subject was not discussed all that much.

BURG: 5o you found yourself then with Pete Carroll, and one
of the tasks that you took on was the keeping of minutes in
tha cabinet. Was that the first assignment you had with

him, the first kind of work you did with him?

MINNICH: Even before him. I think I was put on that from
the word go by Governor Adams who wanted to have a record

of cabinet meetings. Whether he had his instructions from
the President or not I don't know. But there would be some-
thing of a record and there would be an action sheset, a
simplified action summary sheet, which started I'm guite

sure from the very baginning.

BURG: MNow am I correct in thinking that Brad [Bradlevy H.]

Patterson kept a record of action or record of decision—-
MINMICH: That =started later.
BURG: That was later.

1
MINMICH: That wes later.
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BURG: At first wou, than, were keeping both. You were keeping

vour minutes and the record of action.

MINNICH: That's right.

BURG: Now you took your minutes in longhand--

MINNICH: That's right.

BURZ: And these are later than transeribed for you, typed up.

MINNICH: I dictated from my record--no, I dictated from my
own noteboock. And both the polished dictation went into the
president's files and the books went somewhere to Gettysburg

or Abilene—-

BURG: Quite possibly out with us.

MTRNICH- But there should be a whole flock of stenographic
&
notebooks which have my handwriting on them--sometimes more

neatly and sometimes more hurriedly, depending on how the

conversatlion wWent.

BURGZ: Lot me ==k the homely little fact: When you started

that work, was this your first experience of this kind of
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nature, the regording secretary, so to speak, who ig sitting
in on a session and taking notes? Because it seems to me the
job was not as easy as one might think. Tt would be wvery
easy to sa;,.--,Jl "ok, well, Minnich kept the minntes." But how

did vou feel about it? That's a pretty high-powered group

to he keeping minutes for.

MINNKICH: I took lecture notes for God knows how many yesars.
and it's purely mechanical te get the essence of what somebody

ig saying.

BURG: Sop no strain at all for you.

MINNICH: No, I didn't feel so. I had no feeling that the
fate of government was going to rest apen whal my note
happened to say. There were better minds than that constantly
at work., And it was not completely a loneseme job. The brief
gtatement of the five or six or ten; or whatever agresmenks
were reached were looked over by Governor Adams before he
signed a note sending them out. And this perhaps was a little
Lit more tricky with the legislative leaders' meetings than

it was with the cabinet meetings. Possibly kecause there was
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a little more of a sensitive relationship between the Presi-
dency, the White House, and the congress, and you never

wanted to overreach either on the cabinet gr on the other.

But the discussions were there and there was probably more
meat in the discussion than there was in the simple state-
ment of the line of action. Granted that the line of action
was the hottom line, but nevertheless the tones that were in
it could he guite important. AaAnd I say, there was some
insurance that I just didn't go everboard on something and
that every now and then, Rgger Jones from BOB [Bureau of the
Budget] would need to check back on soméething--what was the
gist of the conversation and did somebody really say this.
and Roger and I and my notes would put our heads together
and would see what they said, =2nd we all know the short-

coming of lenghand notes.

BUIRG: Techniecally it would have been feasible to, if not
tape record, wire record the meetings. Was this ever

Z2uggested?

MINNICH: I don't think that it was suggested. I think
everybody started from the proposition that this was a free

speaking thing. Certainly I had in my own mind the fact that
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T was fallible. And I could never be brought into court ko
say that somebody said thus and so simply because I wrote

in lenghand. And if twe or three paople were talking at

once that was even more so. So, in =ffect, this is the
best eFfort of a quy who, (patting myself on the back), had a
certain capability of giving a fairly faithful report of
what went on. Thers may be some tremendous goofs in there.

I may have completely misunderstood somebody.
BURG: They'd have besn caught I would suppose.

MINNICE: Not if they were not important, you know, if it was
not then seen as anything of real significance. I don't
know that anybody ever read the three or four or five page

lagal size, tightly spaced, minute of the cabinet maeting.

I did; proofresad it. Gave it to Ann Whitman for the Presi-

dent's files. The Governor [Adams] may have read it or may

not have., I don't know that anybody else ever read it.

Thay were not distributed widely. Thers was no sending them

sut for verification. This was my impressionistie, if you

want to call it, recording of a meeting of the cabinet.
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BUftG: 8o what went down as a record of action or record of

decision—-—

MINKICH: That &4id get, that, yes, that was sent out, vou see.,

BURG: But your minutes that cevered dehates and arguments,
counter discussion that is where there might have been the

error where yvou'd misunderatand.

MINKNICH: Yes, That's right. Sure.

BURG: WKow do I understand correctly that someone doing this

kind of work was not used in the Truman administration?

MINKICH: T don't know.

BURG: I've leen told the wery interesting proposition that
pftentimes someone like Dean Acheson wounld return to his

office, call in his secretary--

MINNICH: TI've heard that story.

BURG:—-yes, dictate what had happened at the cabinet meeting

because there were no minutes kept.
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MINNICH: Okay. So there were no minutes that went out, you
know, any ecxtensive minutes that went cut to the rest of the

cabinet. Not until the more systematic thing was set up

Gray after Max Rablk. It was, I think, a more systematic

reporting that was then circulated through the cabinet members,

BURG: They tried to get out gometime that day if it could
be done, the following day if not. But at the time that yvou
were doing this, this was not the procedure. It was not

guite so systematized.

MIMNMICH: True. Trus,

BURG: A more limited circulation of the cabinet minutes.

MINNICH: It was the President's own record of the cabinet
meseting. Anybedy that wanted to take away his impressions
ar his account of what happened in the cabinet, took it away
himself. We were not providing a minutes service to the rest
of the administration, What we were doing was nailing down

the three or four or eight or ten or whatever it happened to
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be reminders of things te be done, whatever they happened to

e,

BURG: Have you, in subseguent years, compared that system
with tha later system? One of the things they touted about
the later system was that here was a record of the things that
have been decided and it went out and they thought, I think,
enhanced the possibility that these things indeed would be
dane, that action would be taken, that action was checked
upon. So that if it were agreed that the Department of
Agriculture wounld fellow a certain line of development, would
do a2 certain thing, there was a way to check back inte ik.
Does it strike you now, thinking back, that that might have

Leen better than the earlier system?

MINNICH: ©h, it was & more refined thing, and it set up a
bhetter network of staff assistants for cabinet purposes.
Here is the network of the secretary of this, that or the
other thing having his cabinet assistant that was in touch
with the cabinet secretary's office, whether it was Brad or

Max or Bok Gray or whoever. So that you had a guick way Lo
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go Lo somebody and my, I can almost hear Brad saying it,

“The cabinet decided three months ago that it would be good

to have zll agricultucal elements done thus and so. Is it
happening?” There was a little bit more extensive operation
and it was focused there on that specific kit of the cabinet
business. In effect there was moere manpower for it so you
could put more time in on it. You could do more follow—up.
But I was hard put to keep going without doing follow-up.

On the other hand, vou see, you would have somebody like &
[I.] Jack Martin, though he was later, who--I used agriculture
so I pulled Jack cut because he followed bthe agrieulture thing
later on. Jack had a memory like an elephant and 1f something
was agreed that Agriculture was going te do, why he did the
follow-up on it. You see it was more of a decentralized,
delegated sort of thing, Or on & few key things the Governor
himeself or the President would have these on their mind and
we had staff there to do things, even if it wasn't me, or a

cabinet secretary, you see.

BURG: I should keep in mind, too, that, I think it's long

heen your contention that, in that administration, mechanism
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was perhaps not as important as the kind of people who are oper-

ating those mechanisms.

MINNICH: Precisely.

BURG: The kinds of cooperation, understanding.

MINNICH: I think vou can have all sorts of arguments. I used
t+o kid Brad every now and then. Hs can tell you about it, this

top heavy paper work, that the paper was taking precedence.

BORG: Had bacome mors important than the ideas That it might

CONVEY .

MINNICH: You need a certain amount of it and I haven't really
thought about this except for your coming in right now, but I've
complained any number of times about the amount of paper work
involved here in the department. It gebts in the way sometimes.
on the other hand a certain amount of it is neaded and wa've gok
a big operation. You can have all sorts of trouble if it's all

aral, without tape.
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BURG: Yes. Yes. As we found out. Well, this task, this
particular task that you had, this important task was a once a

week affair, roughly spesaking--

MINNICH: For cabinet. And once for the legislative leaders.

BURG: Did that fully occupy your time?

MINNICH: ©Oh, no.

BURG: Now what other things did you 4Go?

MINNICH: I think as we went over the Pete Carroll story, whaan

the staff seeretariat got set up fairly early in the game——I

would expect as early as April of '53--I was 1n =25 Pete's
agsistant with all sorts of the daily run of paper work that was
coming through: Whether there are things geing out to the depart-
ments and coming back with suggested replies for White House
signature; whether it was a certain amount of bulk mail that I
reviewed before it got Governor Adams' attention. Max Rabb did

a hell of a lot of that but he tended to run to the tmgher ones
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and there was a certain amount of bulk that was answered by

Governor Adams and that was my baby-——to put an evil eye on that.

BURG: Oh, so aow we're talking about some of the things that
Bill Hopkins' cperation the mail room pperation is routing various

places inte the White House some of that--

MINNICH: And out to the departments and eventually some of it
came back. Now whether it was from the White House office back
ta the GCovernor or the President—1I1 was lecking at the voluminous
mail answered by Governor Adams even before the staff secretariat
was set up. Then with the staff secretariat, ws got more system-—
atic about getting stuff out to the departments and back from

the departments whan we wanted to have a White House reply.

Maybe we would have been better off saying, "It's your business;
you take care of it." But that's not the nature of American
politics and a certain amount of it needed to be brought back
sither for American political purposes or for good management
purposes of keeping some eye on what the fiafdoms are doing. That

was Jesse Jones' phrase, I think.
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BURG: What the fiefdoms are doing?

MINNICH: The fiefdoms. ©Or was it, it was somebody studying
the government in sarlier years and referred to the commerce
department fiefdom that Jesse Jones had. That's a good <concept:
T'm digressing but it's an awfully good concept for publie
administration purposes of how the federal government operates.
People have given it more attention as to the dual loyalities

of the secretary of a department, as chief of his fiefdom or

a5 a helpmate to the President.

BURG: Tt's an iatriguing ides isn't it?

MINNICH: Sure it is. Sure it is. With their own intermational

alliances with the eongress or the press or what have you.

BUEG: &nd their needs sometimes to be protected one from the
ather——and some of the tough infighting. And whose hands did

they clasp when, as= they got the fief.

MINNICH: Especially when BOB, now OME [Dffice of Management
and Budget] gets ragarded as the President's agent and snomy

pf the departments.
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BURG: Well, that's right.

MINNICH: Government life,

BURG: Kow vour job, I'm wondering, did you continue to acorete
things; whether you planned it that way or not. You started oub
with the idea that vou're going to keep some sort of records,
vou're going to do a historian's job in a way, move on to the
whip of Pete Carroll and minutes of the cabinet, answering a
cartain amount of the correspondence or handling it. Did that

continue to grow?

MINNICH: The volume of the staff secretariat was a tremendous
thing. We had to limit it because we were a =mall secretariat
21l through the years. Our secretariat really did not grow so
far as these operational things were concerned.  From Pete and
me and Bill Hopkins to General égﬁﬂrgm J._? Soodpaster and ma

and Bill Hopkins with some ever-devoted, terrific gals there
getting the stuff out, there were a fTew things that were added
which Andy was primarily responsible for that brought in peaple
like Al gglhert P;? Toner and the business of trying to keep an
eya ouwt on things that would be coming up of concern to the White

House, an advance alert system which was added to the secrstariat
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under General Goodpaster. But that didn't effect the day~to-
day movement of paper, the operational thing. So I was completely
taken with that. I did maintain the bunsiness of sitting in on
cabinet meetings and making these notes. And I did maintain the
legislative leadsrship mesting thing all the way through. I
dropped completely any effort Te do special memorandum on, oh
my goodness—-what was one of the early things--1 tried to do a
memorandum that would go beYond what was in the newspapers £from
what I could pick up by talking to various people that had to

do with, maybe it was the Council of Economic Advisers——or there
was something there where there was =z misunderstanding batwean

the White House and the Republican leadership of the Congress as

ambiguous word that was mizsinterpreted. There was a nawspaper
fFluff about it so I tried to get bahind the story and put something
in the record on it. Well that sort of special memorandum I

just couldn't do, aboslutely no time for it. What I did do was

the systematie thing that I think I've already told you about--

of going through all of the cross reference sheets of all the

stuff that was in the files from 1953 early until I left in mid-
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50, and trying to sort that out into categories and making sets
of things that were——T'we forgotten now how I did it--I wrote

a memgo explaining the whole thing that went inte the basket that
went to John Eisenhower, explaining that I had these categorias

of personal corraspondence, official business

[ Interruption]

BURG: You were telling me, and to make sure that wWe didn't lose
anything when the machine was off, that among the things that you
had noted down and you raferred to in your memo for John Eizen-
hower would be letters that the President wrote that bore upon a
particular policy, letters which explained to someone perhaps who
had written in some of the implications of that particular policy.

Phis work was accomplished toward the end of the administration?

MINNICH: ¥Yes, I would gusss that probably, oh, maybe in '58 I started
it, and as I had a little bit of free time I would work at it. The
[Pile Room personnel] (files) were under ordem to pull these things
methodically for me and send them up. There was mersly a cross

raference sheet, but the collection of them covered evarything that
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was in the Files. And they came up in no arrangement whatso-

sver, and I would just take them item by item and start sorting
them out. And I tried te spread them out in terms of what was

hard official, like executive orders, proclamations, appointments,
those things; then a sscond category where it was on peolicy matters
but not an official decree, executive order and whatnot; and the
third thing of the personal type of thing the President wrote
where, for one reason or ancther, I thought it might be of much
interest., It wasn't just, "Thank you for sending me the poem

that your daughter wrote about the 4th of July."
BURG: Or my portrait in corn--

MINNICH: I got a little bit beyond that, but every now and then
Fhere was something that struck me as being a little intriguing,
interesting, out of the ordinary. So then, in effect, I tried

to sort these out and to push 2 whole flock of the things aside
as being standard and reutine or not really of any particular
interest or repetitious. But to see that there was this collect-

ien of stuff month—by-month, year-by-year, of things that the
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oresident or the staff for the Prasident--I don't think I limited
this just to the Presidential bit. If it was a Governor Adams
letter reporting to the Fresident, or something like that, this

oo went in.

BURG: So in short, there is another aspect of your work which

represents your training as a historian and your thinking in

terms of research purposes and--

MIRNICH: Yes, that's right. It was an attempt to skim the

cream of significant stuff to make it easier for the guy wha

would be delving into the records for historical purposes later
an. I wrote a memo explaining this, and, presumably, it went

to Gettysburg. I think I ealled it to John Eisenhower's attention
or gave him a copy of it, because I knew he was going to he
custodian of records after a fashion. He, I think, was in charge

af the disposition of these things.

BURG: Yes. And we might expect that that material was used in

the production of the two books The White House Years; it's very

likely that it was. Be part of the supporting--
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MINNICH: T don't know. There was so damned wmuch material that
had to be moved out of the Wwhite House hither and yon that the
stuff ecould have been lost and buried under stuff that may
sti1l not have been opened out at Abilene as far as I know.

I've not kept up with it; I've no understanding of who used what.

BURZ: We have it on the record here anyway, just in case it
hasn't surfacad yet. How I wanted to ask you, too; considering
the faet that you were indeed a very busy man with much teo do,

how did vou fall heir to the Public Papers of the Presidents?

MINNICH: Ah, that's my cultural contribution bte government

documentation.

BURS: T think I mentioned to you, we were astonished. Hons of

as had realized that it had started then, in what, 15577

MINWNICH: 1957 was the first volume.

RURG: HNor did we know that we owed it teo you.

MINNICH: In part. Only in part.
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BURG: I don't know whether it was, I think Bill Hopkins was the

one who told us about this.

MINNICH: I can't vouch for where this wes born. When I first
learned of it, it was Wayne Growver, the archivist of the United
States who came to Hopkins and me, or maybe to me to begin with,
but immediately Bill Hopkins had to be invelved, with the idea

of doing this. In part, I think as it explains in theze, nothing
had been done since the Richardson Fresidential Papers, which was
a collection that gave out long about 1900 roughly. There had

bheen the Rooszevelt Papers that Judge [Samuel I.] Rosenman? Sam?

AUTRG = Sam Rosenman.

MINNICH:—-Sam Bosenman had done which were somewhat different in
categories and nature than what the archivists put together. Sub-
seguently I heard that the idea had emanated from a committee that
the Archiwvist had. On the committee was George Elsey, one of

Mr, Truman's Ttight-hand men, administrative assistants. The

idea, 1 suppose, originated there, but Wayne Grover saw tha merit
of it and picked it up and pursued it. Again without details, but
I suppose that there did come eventually a formal letter from

the Archivist to the President proposing this. But I think we
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had it pretty well laid cut at that point that within staff,

we weuld be receptive to this. Obvicusly it had to be cleared
with the President. I wrote the staff paper that circulated
areund in the interested staff elements, like counsel and press
secretary and congressicnal relations and-~-the curenit of it.
and it got clearsd. BSo it went to +he Prasident as a recommend-
ation From staff that this be done with some specifice as to
what would be included and how it would be handled and all the

rest. So with that approwval, Wayna then put his Federal Register

people to work on ik, a vary spacial team that he put tegether.
and from, I suppose it was 1956 whan we started, '57 I suppose
we started, because the '57 volume in dus course came out in
‘5. And we worked like trojans on that, Bill Hopkins doing

2 tremandous job and his people previding the basic papers

that they had the, what do I want To say; the certified copy of
things ta work From rather than just press reprints which had
typos or whatnet in them, with Bill and staff helping out on
putting notes together on these things with any number of
policy conferences of Grover and his people and Hopkins and me

deciding how te handle this, that, and the other thing. As a



Dr. Arthur Minnich, 6-26-75, Interview #3 Page 123

case in point, technically every resignation acceptance should
be in there. But we pretty soon came to the conclusion that
the mssistant secretaries of this, that or the other fell off like
fleas and they all read the same way anyway--that really there
was no point. And I think that was a category that we in opur
wizdom excluded, and they really didn't add to the insights of
rhe administration. Acceptances of secretary level letters and
under secretaries and things like that absolutely, they went in.
Another prablem was how to handle something that cams in with
long attachmants tTo it, you know. You can't understand a
response unless you see what it's responding to, freguently.

o the whole business of how much weuld go inte the notes, and

that's where we had editorial license and judgment to make.

BURG: Did Bill Hopkins put on any extra p=sople specifically to

work this body of material?

MIMMECH: Ho, no, no.

BURG: Tt was handled within his regular staff.

MINNICH: I think soa.
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BURG: I'm not sure whether I checked that with him, but I'11

ask him tomorrow.

MINNICH: Ho, no I don't think so. It was a matter of their
pulling out files--this, this, this, this, and gthis. Like pulling
out all proclamations or pulling out all press roaleases——-they
would start from press releases, bacause these are the public
papers and there were categories; press releases were the basic
thing. But then we got inte the press conference transcript

thing.

BURG: That was the next thing I wanted to ask you about, because
obviously that was an unusual step to take and my racollaction
of the situation is that it was you, vourself, perscnally, who

edited press conference tapes.

MINNICH: Yes. I guess the word "edited" is likely. I sort of

winee at it because of the pejorative--

BURG: Yes. I'm thinking of it in its very good sense.

MINNICH: Thank yvou. Yes, It was my baby. I took the records

that, discs--recording dises that had been made by the Signal
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Corps. They were right there with the microphones at every
press confarence and not just press conferences-—off the cuff
spesches and things like that. I played those back. 1 played
them back against the transcripts that had been put out either

by virtue of the New York Times on press conferences, where they

had a court reporter service, and I dom't know, I guess [ames C.]
Hagerty had a transcript that was made by the White House court
reporter, Jack Romagna. and 1'd have those plus the disc, the

actual voica. I ecan filibuster at length on this, which I'm

sure you don't want, but anybedy who's worked at this =ort of
thing can realize immediately the problems of punctuation that

cothe up. You know, a court reporter listening can .go on

and on and not know where the period is. Well I put periods in
every now and then. If there wers false starts, I played it in Ewo
ways. If the false start,was, to my mind, completely insignificant,
e hell with the false start, knock it out. If the false start

had some significance to it and could possibly ba revealing of
something where the Fresidant was catching himself up and

saying, "I better not say that,” it stayad in. HNow obviously

there was my Jjudgment on it, but I think I'm honest in saying
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that I leaned over backwards to put it in the record rather

than take it out. ﬂhviﬁﬁsly I scratched all the and-a, and-a,
and—a things. I say all of them; I know that I deliberately left
them in ocecasionally to give a little bit of the flaver. But there
wags no point in leaving them in all the time, disrupting the text

and the msaning and all the rest of it.

o
Vg i

BURG: And judging from yvour approach, this kind of a fine approach

to the work you were doing, youn did nothing with the President's

syntax.

MINNICH: No. HNot the syntax, except to punctuate it. And mavhe
I knocked out an and. He had a stream of thought, like all of

us do I think when we're ad=libbing, and I may have knocked out
the and that began 2 sentence, It was that same sort of and which
was, I call it a holding operation, as he put his next thought
togethaer, That and fooled the court reporters to where they
wouldn't put a peried in at the completion of a thought. See

this would just string out as a three page sentence in some of

the transeripts that came along.

BURG: So if any of that material went intoa the New ¥York Times,

for example, that would actually give a rather erronepus picture
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of the President expressing himself verbally.

MINNICH: It would have been an accurate impression of the

words that came, £ would be an accurate report of the words
that came. But obviously it doesn't have the flavor of dialegue
where you're sitting talking with a person. ¥ou understand him
thoroughly even though there's no punctuation in the sentence.
¥ou see, you hear the pause; you grasp the thought; you don't

ses a comma, even as I'm talking to you right now. But cbviously
there are commas and semi-colons and periods and whatnot. I'm
not trying to strike any blows for victory or syntax or anvthing
elsze, but I do think that Tke was a readily understandable guy
when vou were listening to him, and that I'm not at all happy with
the barbs that have besn thrown about his terrible syntax as saen
From transcripts, written transcripts, of what he was saying.

I do believe those reporters that listened to him, you know,

were pretty clear on what he was saying. I think there's no

real problem until they tried to put the words teogether and the
transcript didn't make it easy for them. Now there were cases,
there were cases when there are just two things that I've put

in==I know your time's running short—-there were cases where
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actually the transcript came out with a bad run, double negative
whe;e there was only a single negative. And Tke in his phrasing
could very well have thrown in a double negative when it was
meant to ba single because of this stream of thought. But it
was, I think absclutely beyond contest a=z to what the meaning was.
The other thing that I had on my mind was that there were cases
where the understanding was difficult, where the meaning was not
clear, and where a word could very easily make a great deal of
difference. You know, it was there. And therea were instances,
relatively Few, but enough that I wore out some shoe lsather on
them, where after I played this thing ten times and ecould not
resolve it in my own mind I'd eall in two or three other people
£ liszten to it with me. Go to the guy who had the greatest
knowledge of the suhstance--Goodpaster any number of times, or
Bryce Harlow, or Gerry égerald D.;F.Mﬁrgan——anﬁ make them listen
to it and see if they could make any sense out of what was

otherwise a very puzzling contant.

BURG: PBecauss this was a case whers a word was used, perhaps

partially obscured and sounded like one or two other words and
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anyone of the three might have substantially altered the meaning.

MINMICH: Sure. Sure.

BURG: Well I did want to get on the record something which I
was guite sure was the case—--that in your work on the messages,
the public papers, you were not altering the Pregident's spoken

word at all.,

MINNICH: Akbsolutely not.

BURG: This was something that you eschewesd completely.

MINNICH: MAbsolutely.

BURG: Might have removed a false start or two as indeed we do

in our project.

MINNICH: I defy anybody te find any change in meaning or any

change of words, any substitution of words, anyplace in those,

BURG: Well that was my impression, too. May I ask you were
these sessions, the press session particularly, weren't they

about half an hour in length?
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MINNICH: Almost always, ves. Occasionally it would run a
little bit longer, but good old Merriman Smith had his eye on
the clock and at twenty-nine and a half minutes after the hour,
"Thank you, Mr. President”, and there we went. I think it was
pretty well understood that there would be 2 half hour press

confarasnce.

BURG: aAnd theediting of one half an hour of material, as T

know very well, is far more than one half hour of saditing work.

MINMTICH: It could ba a whole afternoon.

BURG: ¥Yez, 5So this wag really an additional burden of some
substance on your available time. And I belisve that you did
this from 1957 throughout--you continued to edit the pre=zs

confarances.

MINNICH: Ah, but going back and starting in '53. As wa

published the books, we went forwards and backwards. We usually
had a forward book uvnderway aleng with one or two backward books
so that we would be back and have the whhle set from "53 through

'60. HNow on the '60 volume I must say that I left the White
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House before it was finished. I left at the end of June, I

think it was, in '60.

BURG: %o we must visualize Minnich doing the press conferences
as they ocour in the administration and simultaneocusly having
to go back as far as 1853 and pick up the press conferences
that had occurred in over a four-year peripd, coming up to
1957. Just one mors task. Let me ask you, how long was your
day, Mr. Minnich. About when would you clear the White House

in the evening.

MINNICH: ©Oh, it got better as time went on, but I think I was
laaving pretty regularly at 6:15 toward the end, but it was

6:30, 7:00 at the beginning, Saturday work included.

BURG: I was going to ask.

MINNICH: Not all day Saturday, wa usually got away Erom there
about two o'clock. And maybe at the end, maybs I wasn't aven
going in on Saturdays, but it was hard work, and this compulsicon

to work fast.
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BURG: Not self-produced complusion, but simply the flavor,

£he whole thrust of-—

MINNICH: There was that. You don't let correspondence mellow
if you can help it, and obwviously it was a work of love on
doing the Public Papers, and I didn't ever want to hold up the

archives' effort. They were doing such a great job down there;

that was just tremendous what the Federal Redister group did.

But to the extent that they were dependent upon Bill Hopkins

or me, we both knocked ourselves out to make sure that they had
their stuff on time. Because you know we were interested in getting
i b o uutlfast and we were pushing them. And if you're pushing

them, don't ke guilty of holding them up.

BURG: Well regrettably I--speaking of holding up--must go
and head for my next. So I thank you so much for today’'s

ses5Eion.



	Minnich_L_Arthur_391 000
	Minnich_L_Arthur_391 001
	Minnich_L_Arthur_391 002
	Minnich_L_Arthur_391 003
	Minnich_L_Arthur_391 004
	Minnich_L_Arthur_391 005
	Minnich_L_Arthur_391 006
	Minnich_L_Arthur_391 007
	Minnich_L_Arthur_391 008
	Minnich_L_Arthur_391 009
	Minnich_L_Arthur_391 010
	Minnich_L_Arthur_391 011
	Minnich_L_Arthur_391 012
	Minnich_L_Arthur_391 013
	Minnich_L_Arthur_391 014
	Minnich_L_Arthur_391 015
	Minnich_L_Arthur_391 016
	Minnich_L_Arthur_391 017
	Minnich_L_Arthur_391 018
	Minnich_L_Arthur_391 019
	Minnich_L_Arthur_391 020
	Minnich_L_Arthur_391 021
	Minnich_L_Arthur_391 022
	Minnich_L_Arthur_391 023
	Minnich_L_Arthur_391 024
	Minnich_L_Arthur_391 025
	Minnich_L_Arthur_391 026
	Minnich_L_Arthur_391 027
	Minnich_L_Arthur_391 028
	Minnich_L_Arthur_391 029
	Minnich_L_Arthur_391 030
	Minnich_L_Arthur_391 031
	Minnich_L_Arthur_391 032
	Minnich_L_Arthur_391 033
	Minnich_L_Arthur_391 034
	Minnich_L_Arthur_391 035
	Minnich_L_Arthur_391 036
	Minnich_L_Arthur_391 037
	Minnich_L_Arthur_391 038
	Minnich_L_Arthur_391 039
	Minnich_L_Arthur_391 040
	Minnich_L_Arthur_391 041
	Minnich_L_Arthur_391 042
	Minnich_L_Arthur_391 043
	Minnich_L_Arthur_391 044
	Minnich_L_Arthur_391 045
	Minnich_L_Arthur_391 046
	Minnich_L_Arthur_391 047
	Minnich_L_Arthur_391 048
	Minnich_L_Arthur_391 049
	Minnich_L_Arthur_391 050
	Minnich_L_Arthur_391 051
	Minnich_L_Arthur_391 052
	Minnich_L_Arthur_391 053
	Minnich_L_Arthur_391 054
	Minnich_L_Arthur_391 055
	Minnich_L_Arthur_391 056
	Minnich_L_Arthur_391 057
	Minnich_L_Arthur_391 058
	Minnich_L_Arthur_391 059
	Minnich_L_Arthur_391 060
	Minnich_L_Arthur_391 061
	Minnich_L_Arthur_391 062
	Minnich_L_Arthur_391 063
	Minnich_L_Arthur_391 064
	Minnich_L_Arthur_391 065
	Minnich_L_Arthur_391 066
	Minnich_L_Arthur_391 067
	Minnich_L_Arthur_391 068
	Minnich_L_Arthur_391 069
	Minnich_L_Arthur_391 070
	Minnich_L_Arthur_391 071
	Minnich_L_Arthur_391 072
	Minnich_L_Arthur_391 073
	Minnich_L_Arthur_391 074
	Minnich_L_Arthur_391 075
	Minnich_L_Arthur_391 076
	Minnich_L_Arthur_391 077
	Minnich_L_Arthur_391 078
	Minnich_L_Arthur_391 079
	Minnich_L_Arthur_391 080
	Minnich_L_Arthur_391 081
	Minnich_L_Arthur_391 082
	Minnich_L_Arthur_391 083
	Minnich_L_Arthur_391 084
	Minnich_L_Arthur_391 085
	Minnich_L_Arthur_391 086
	Minnich_L_Arthur_391 087
	Minnich_L_Arthur_391 088
	Minnich_L_Arthur_391 089
	Minnich_L_Arthur_391 090
	Minnich_L_Arthur_391 091
	Minnich_L_Arthur_391 092
	Minnich_L_Arthur_391 093
	Minnich_L_Arthur_391 094
	Minnich_L_Arthur_391 095
	Minnich_L_Arthur_391 096
	Minnich_L_Arthur_391 097
	Minnich_L_Arthur_391 098
	Minnich_L_Arthur_391 099
	Minnich_L_Arthur_391 100
	Minnich_L_Arthur_391 101
	Minnich_L_Arthur_391 102
	Minnich_L_Arthur_391 103
	Minnich_L_Arthur_391 104
	Minnich_L_Arthur_391 105
	Minnich_L_Arthur_391 106
	Minnich_L_Arthur_391 107
	Minnich_L_Arthur_391 108
	Minnich_L_Arthur_391 109
	Minnich_L_Arthur_391 110
	Minnich_L_Arthur_391 111
	Minnich_L_Arthur_391 112
	Minnich_L_Arthur_391 113
	Minnich_L_Arthur_391 114
	Minnich_L_Arthur_391 115
	Minnich_L_Arthur_391 116
	Minnich_L_Arthur_391 117
	Minnich_L_Arthur_391 118
	Minnich_L_Arthur_391 119
	Minnich_L_Arthur_391 120
	Minnich_L_Arthur_391 121
	Minnich_L_Arthur_391 122
	Minnich_L_Arthur_391 123
	Minnich_L_Arthur_391 124
	Minnich_L_Arthur_391 125
	Minnich_L_Arthur_391 126
	Minnich_L_Arthur_391 127
	Minnich_L_Arthur_391 128
	Minnich_L_Arthur_391 129
	Minnich_L_Arthur_391 130
	Minnich_L_Arthur_391 131
	Minnich_L_Arthur_391 132
	Minnich_L_Arthur_391 133
	Minnich_L_Arthur_391 134
	Minnich_L_Arthur_391 135
	Minnich_L_Arthur_391 136

